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SeçimlerinardındanTürkiye
veAdalar
12HaziranGenelSeçimlerisonuçlandı.,
SayfalarımızdaseçimsonuçlarınıTürkiyeveözellikleAdalaraçısındandeğerlendiren,karşılaştırmalı

seçimsonuçlarınıiçerenhaberibulacaksınız.Buradaayrıntıyagirmeyeniyetimizyok.
Yapacağımızdeğerlendirme,seçimöncesindeyaşananvebelkibirölçüdenormalkabul

edilebilecekpolemikvesiyasigeriliminseçimsonrasınataşıptaşmayacağınailişkin.
Görünenoki,“helalleşme”ilebaşlamasıumulannormalleşmesüreciiçindahaçokbekleyeceğiz.
Siyasiyaşamımızdaherşeygüçgösterisineodaklandığı,tümkurumlarbugüçgösterisininalanı

halindetutulduğuiçinnormalleşmekdepekmümkündeğil.
Sözkonusuolangüçgösterisi,egemenlikalanınıherdüzeyde,ulusalveyerelölçektevetektek

kurumlarbazındagenişletmeyihedeflediğiiçin,normalleşmeyisağlayabilecekuzlaşmaarayışları
dagündemdendüşüyor.

Umarızbutablodeğişir,umalımçokrenkliveeminimkiçokişlevliolabilecekolanbumeclisle
(TBMM),demokrasimizaçısındanönümüzegelentarihifırsatıhebaetmeyiz.

...
Adalar’dadadurumfarklıdeğil.
29Mart2009yerelseçimlerisürecindebaşlayanveyinenormalkabuledilmesigerekensiyasi

gerilim,seçimsonrasındadaüstelik2yıldanfazlazamangeçmesinerağmenetkivealanını
dahadagenişletereksürdü.

Normalkoşullardabirlikteçalışmasıvehizmetüretmesigerekenikikamukurumu,Büyükşehir
BelediyesiileYerelBelediyebusiyasigeriliminateşleyicileritarafındanhasımhalinegetirildi.
Benimpartimdenolmayanahizmetyoktehdidi,seçimmeydanlarındakalmasıbeklenirkentüm
acımasızlığıylauygulandı.

Buanormalliğianlamaktazorlanan,sonuçtaburasıküçükAdalartopluluğu,nedenbuhasmane
tutumdiyenvetaraflarıenüstdüzeydebirarayagetirmeyeçalışankişi,kurumveSTK’ların
tümgirişimleripüskürtüldü.OyverenAdalılarcezalandırıldı.Büyükşehir’inpara,insanvarlığı
çekildi,hizmetverilemesindiye.Adalar’ınvazgeçilmezveolmazsaolmazulaşımaracıolan
vapurlarseferdenkaldırıldı.Kararınnekadarpolitikolduğu,genelseçimlerdenhemenönce
seferlerinyenidenbaşlamasıylaortayaçıktı.(Demekkineymiş,gerekçeekonomik,kar-zarar
hesabıdeğilmiş.)

Yetmedi,budefameydansavaşlarıbaşladı.Küçücükadanın,meydandemeyedilinvarmadığı
küçücükalanları,yüzlercezabıtanıngövdegösterisi,ekipman,malzememuharebesialanına
dönüştürüldü.İnşaatyasağınınbaşladığıyazaylarıöncesindebitmesi,yadahiçbaşlanmaması
gerekenişler,Büyükada’nıngirişkapısını,misafirlerinikarşıladığıenprestijlialanınıtoz,toprak,
molozyığınına,malzemeveekipmandeposunaçevirdi.Öğrendikki,işialanlar,İstanbul’unen
tarihi,enprestijlialanıolanSultanahmetHipodromu’nu2yıldırgirilmezhalegetirenlermiş.
Büyükada’nınoküçücükkordonunda,denizotobüsleriiskelesiucubesinealışamamışkenölçek
olarakdiğerlerleriyleyarışmayaçalışanbirdemotoriskelemizoldu.
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4 güncel

2011 Genel Seçimleri, heyecanı
düşük ama katılımı yüksek bir
kampanya dönem sonrasında
sonuçlandı.
Tıpkı 2007 Genel
seçimleri’nde olduğu gibi,
yaklaşık oy verme süresi
bitiminden yaklaşık 4 saat
sonra kesine yakın sonuçlar
alınmış oldu. Ve yine 2007’de
olduğu gibi, seçim ekranı

karşısında kurulan sofralar
erken dağıldı.
2007’nin galibi anket
kuruluşları bu defa 2-3 puan
sapmaya uğradılar. Sonuçların
hemen tamamını tutturan
anket şirketi yok gibiydi.
Seçimin esas olarak iki galibi
vardı. AKP ve BDP
önderliğinde Emek, Demokrasi
ve Özgürlük Bloku.
CHP oylarını 2007’ye göre 5

puan yükseltmiş olmasına
rağmen, beklenti daha büyük
olduğu için seçmenleri arasında
hayal kırıklığı yaşattı. 
Buna karşılık mecliste sandalye
sayısını yükselten iki partiden
biri olmayı da başardı CHP. 
Oyların bu defa Anadolu’da da
dengeli dağılımı (CHP’nin
Anadolu’da oylarını artırmış
olması durumu) ve Anadolu’da
AKP’nin ezici üstünlüğü olan

illerde bir önceki seçime göre
milletvekili sayısının düşmüş
olması nedeniyle AKP oyunu
oransal olarak artırmasına
karşılık mecliste 30’a yakın
sandalye kaybetti.
Anayasa gibi önemli yasal
düzenlemeleri tek başına da,
referanduma götürerek de
değiştirme olanağını yitirdi.
İç ve dış yorumcular bu
durumu, Türkiye demokrasisi

2011 Genel Seçimleri sonuçlandı. AKP ve CHP oylarını 2007’ye göre 5’er puan artırdı.

Türkiye’de yine AKP,
Adalar’da yine CHP
AKP’yi yeniden tek başına iktidar yapan ve %50 oy oranına kavuşturan seçimlerde gerek seçmen sayısı ve

gerekse oy kullanma yüzdesi arttı. Adalar’da bunun tam tersi oldu ve seçmen sayısı 13 binden 11.000’e

geriledi. En büyük düşüş %40 ile Kınalı’da gerçekleşti. Kınalı’da 2007’de Ufuk Uras’ın 500 oyu 2011’de

Sebahat Tuncel’e gitmedi. MHP oyları ülke genelinde olduğu gibi Adalar’da da düştü. AKP oyları 2007’ye

göre artarken, yerel seçimlere göre azaldı. CHP Adalar’da son dört seçimdir var olan yükselişini sürdürdü,

oylarını %48’e çıkardı.
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5güncel
açısından da, AKP açısından da
hayırlı bir sonuç olarak
yorumladılar.
Otoriterliğin, ben yaptım
olduculuğun degil, uzlaşmanın
kapıları açılmış oldu.
Tabii kullanmak isteyene.
Genel seçimlerde Türkiye
çapında 2007’ye göre yaklaşık
10 milyon daha fazla oy
kullanıldı.
Seçime katılım oranı da %90’a
yaklaştı. Avrupa
demokrasileriyle
karşılaştırıldığında, bu çok
yüksek bir katılımı işaret
ediyordu.

Adalar’da ne
oldu?
Türkiye’de seçmen sayısı
artarken, Adalar’da düştü.
2007’de 13.151 seçmen
varken, sayı 2011’de 11.108’e
geriledi.
Ülke düzeyinde %89 olan
katılım oranı, Adalar’da %85
olarak gerçekleşti.

Ada lar’da  kar fl› lafl t›r ma l› ge nel se çim so nuç la r›
2011 2007

Seç men sa y› s› 11.108 13,151
Kul la n› lan oy sa y› s›: 9.345 11,107
Ge çer li oy: 9.092 10,518
Oy la r›n da €› l› m› ve oran la r›

2011 Genel Seçimleri 2007 Ge nel Se çim le ri
Par ti Ad› % Top lam Oy % Top lam Oy
CHP 47,86 4,352 42.16 4,427
AKP 32,12 2921 24 2,520
MHP 10 898 11.75 1,234
Sebahat Tuncel/Ufuk Uras 4,1 379 8.2 862
Tuncay Özkan 2.1 192
TKP 0.68 62
DP / DYP 0.58 53 5 526
SP 0.58 54 0.77 81

Oy la r›n Ada lar’da ki ma hal le le re gö re da €› l› m› (2007 ge nel se çim)

GOS* CHP AKP MHP Tuncel/Uras

2011 / 2007 2011 / 2007 2011 / 2007 2011 / 2007 2011 / 2007
Bur gaz 947 / 1274 600 / 725 193 / 219 71 / 101 32 / 73
K› na l› 1208 / 2179 582 / 615 497 / 588 61 / 109 29 / 500
Hey be li 2481 / 2444 1142 / 986 831 / 582 256 / 420 88 / 108
Büyükada 4456 / 4625 2028 / 2101 1400 / 1131 510 / 606 230 / 181

Karfl›laflt›rmal› Genel / Yerel Seçim Sonuçlar› (2007 / 2009 /2011)
2007 2009 2011

Par ti Ad› Genel Seçimler Yerel Seçimler Genel Seçimler
Oran Oy Oran Oy Oran Oy

CHP 42.16 4227 45.44 3923 47,86 4,352
AKP 24 2520 41.51 3584 32,12 2921
MHP 11.75 1234 2.88 249 10 898
Uras /Tuncel 8.2 862 4,1 379
DYP/DP 5 526 1.73 150 0.58 53
SP 1.38 127 0.77 81 0.58 54
Bgmz M.Çe lik 3.38 292

Ye rel se çim so nuç la r› bafl kan l›k oy la r› ola rak ya z›l m›fl t›r.
So nuç üze rin de et ki li olan si ya si olu flum lar tab lo ya al›n m›fl t›r.



Kınalı’da kullanılan oy
%40 azaldı
Gerek seçmen sayısında ve
gerekse kullanılan oy sayısında
en büyük düşüş Kınalı’da
gerçekleşti.
Kınalı’da kullanılan geçerli oy
sayısı neredeyse yarı yarıya
azalarak 1208’e indi.
Geçerli oy sayısı artan tek yer
Heybeli oldu.

Kınalı’da Uras’ın 500
oyu Tuncel’e gitmedi
Kınalı geçen genel seçimlerde
bağımsız Ufuk Uras’a 500 oy
vermişti. 2011’de aynı
bölgeden giren blok adayı
Sebahat Tuncel, sadece 29 oy
alabildi.
Uras’a verilen oylar ya hiç
kullanılmadı, ya da CHP ve
AKP arasında dağıldı.

Uras’ın oyları Burgaz ve
Heybeli’de de Kınalı kadar
olmasa da Tuncel’e yönelmedi.
Sadece Büyükada’da Tuncel’in
aldığı oylar Uras’ın  üzerine
çıktı.

MHP’de düşüş, AKP’de
dalgalı seyir
MHP Türkiye genelinde olduğu
gibi, Adalar’da da 1.5 puan oy
kaybına uğradı. Kınalı, Burgaz
ve Heybeli’deki kaybı ise 3-4
puanı buldu.

AKP oyları 2007’ye
göre arttı, 2009’a göre
düştü.
AKP ise oylarını 2007
seçimlerine göre artırdı. Hem
sayı ve hem de oran olarak.
%24’den %32’ye çıkan oylar,
sayısal olarak da yükseldi.

Buna karşılık yerel seçimlerde
AKP adayı Coşkun Özden’in
%45’in üzerine çıkan oy oranı
2011 seçimlerinde %32’ye
geriledi. Başkanlık ölçü değil
denebilir. Yerel seçimlerin
genel seçimlerle
karşılaştırılması için il genel
meclisi oyları dikkate alınır.
Karşılaştırma böyle
yapıldığında AKP oylarının
2009’a göre oransal olarak
yerinde saydığı anlaşılıyor.
Ülke çapında büyük başarıya
imza atan ve oylarını 5 puan
artıran AKP Adalar’da aynı
başarıyı gösteremiyor.

CHP düzenli yükselişte
CHP Adalar’da, ülkedeki
gelişeme uygun şekilde oylarını
2007’ye göre 5 puan artırdı ve
birinci parti konumunu korudu.
CHP oyları, yerel seçimler il
genel meclisi bazında da 5 puan
arttı. 
Artış yerel seçimler başkanlık
yarışına göre 2 puan olarak
gerçekleşti.
CHP’nin oyları oransal olarak
artmasına karşılık, sayı olarak
2007’nin altında kaldı.
Kayıp, seçmen ve kullanılan oy
sayısındaki dramatik düşüşten
kaynaklandı. Bu durum en
belirgin olarak Büyükada’da
kendisini gösterdi.
CHP’ye oransal olarak en
yüksek oy yine
Burgazadası’ndan çıktı. CHP
Burgaz’da oyların %63’ünü aldı
ve 2007’deki oranın (%56) da
üzerine çıktı. 

güncel6
F

o
to

ğr
af

: T
u

rg
u

t 
K

u
li



fotoğraf-haber 7

2011 yazında  pazar akşamı Heybeli’de mahsur
kalan ailenin Burgaz’a gidişinin resmi
Pazar günü Kınalı ve Burgaz’dan Heybeli ya da Büyükada’ya gidiyorsanız
Kınalı veya Burgaz’dan Heybeli veya Büyükada’ya misafiriniz gelecekse
Siz Büyükada’dan 19.40, Heybeli’den 19.55’ten sonra Burgaz veya Kınalı’ya gidecekseniz
Kınalı veya Burgaz’dan Kabataş yönüne 20.00’den sonra gitmeyi düşünüyorsanız
Deniz Taksi, özel motor ya da Bostancı üzerinden dolaşmaktan başka çareniz yok.
Çünkü Pazar günleri Büyükada’dan 19.40, Heybeli’den 19.55, Burgaz’dan 20.10, Kınalı’dan 20.25’den sonra
Kabataş yönüne vapur, motor ya da deniz otobüsü yok.
26 Haziran Pazar akşamı çektiğim fotoğrafta Heybeli’de söz konusu saatlerde mahsur kalan bir aileyi
HSSK’dan Burgaz’a götüren motoru görmektesiniz.

Turgut Kuli



3. yıl sohbeti
Adalar Belediye Başkanı dr. Mustafa Farsakoğlu ile görevinde üçüncü yıla
girerken çeşitli başlıklarda sohbette ettik.
Adalar’da üçüncü yılın ve üçüncü yazın başlangıcında yaptığımız konuşmada,
sağlıktan, öngörünüm-meydan düzenlemelerine, koruma planlarından temizlik
ve denetime bir çok konuyu konuştuk.
İşte konuşmadan derlediklerimiz.

Tam donanımlı yeni tekne hizmete başladı

Adalar’daacilyardım
kapasitesiartıyor

Adalar’da sağlık altyapısının iyileştirilmesi, birincil derecede
Saglık Bakanlığı’nın görevi. Acil durumlarda kullanılacak tam
donanımlı kara ve deniz ambulasları bu noktada kritik öneme sahip.
Öte yandan 24 saat hizmet verecek merkezlere de ihtiyaç var. Tüm
Adalar’da. 

Deniz ambulansı için Valiliğe yazdık, Büyükşehir’e yazdık.
Büyükşehir, bizim böyle bir hizmetimiz yok dedi. Valilik gerekli
çalışmaları tamamlayamadı. Kızılay’ın kendi yönetmeliğinde böyle
bir hizmet alanı yok. 

Arayışımızı biz  kaymakamlıkla birlikte sürdürürken, Hudut ve
Sahiller Genel Müdürlüğü’nün Deniz Ambulansı hizmetlerinin
olduğunu öğrendik. Onlar Haziran başında Büyükada’ya
konuşlandılar. Daha once kurduğumuz Acil 212 istasyonunun
yanıbaşında kendilerine yer verdik, iskele verdik, iaşe ve
harcırahlarını da temin ediyoruz.  Tekne  tam donanımlı, sağlık
personeli iyi ve deneyimli, artık  acil durumlarda başımız daha
rahat. Çok iyi oldu. Personelin mesai ücretlerini  onlar
üstleniyorlar, 24 saat hizmet verilebilmesi için de biz fazla mesai ya
da nöbet ücretlerini karşılayabileceğimizi belirttik. Sağlık
Müdürlüğüyle böyle bir protokol imzalıyoruz. 

Bu arada kendi kaynaklarımızla yeni bir ambulans tekneyi daha yıl
sonuna kadar yetiştirmeye çalışıyoruz. Diğer adalarda kurulmakta
olan sağlık istasyonlarıyla koordineli çalışacak Böylelikte acil

8 söyleşi



1/5000’likplanaskıya
çıkıyor
1/5000’lik plan hazırlanmıştı. Ne durumda.

Plan Büyükşehir tarafından 2010 yılının nisan ayında kabul
edildi. Daha sonra kurula gönderildi. Kurulda bizim de
katılımımızla çok uzun süre bir çalışma yapıldı. Tek tek Adalar
dolaşıldı. Kuruldan da onaylanarak  geçti. Büyükşehir ilgili
komisyonundan da geçti. Bu pazartesi sanıyorum belediye
meclisinden geçecektir.

Sonra da askıya çıkacak.
Kimi alanların imara açılacağına ilişkin
spekülasyonlar var.

Yok yok. Hiç bir yerin imara açılması söz konusu değil. Zaten
Adalar’da çok az sayıda arsa var. 2500 m2’ye sahip olup içinde
binası olmayan hemen hemen hiç bir arsa yok. Üstelik bu planla
SİT derecelendirilmesi daha da genişletildi. Zaten soz könusu plan
koruma amaçlı nazım imar planı. Korumaya yönelik bir plan.
Herhangi bir şekilde imara açılması söz konusu değil. Mevcut palı
durumunu koruyor.

Ne yapıabilir 1/1000’likler yapıldıktan sonra mevcut
yayapılardan projesiz olanlar yıkılarak yerine ruhsatlı yapılan
yapılacaktır.
Peki gecekondu ve kaçak yapılar için bir önlem
soz konusu mu? Özellikle Büyükada’da fayton
ahırları kapasite yetersizliği yüzünden dışarıda
kalmış fayton ve ahırların orman içinde yarattığı
bir çevre kirliliği ve gecekondulaşma söz konusu.
Bunlar temizlenecek mi?

Hepsi temizlenecek. 
Faytonların ahırların  kapasitesini geçmeyecek şekilde

azaltılması söz konusuydu ama son aldığımız duyuma göre
Büyükşehir fayton ahırlarının kapasitesini genişletmek için
çalışmaya başlamış. İhale süreci başlatmış olduğunu duyduk.
Bunun için geldiler.
Sayısı mı artırılacak?

Bize yazılı bilgi verilmedigi için kesin bilgim yok. Ama, ihaleyi
alması söz konusu olan firmadan gelenlerden öğreniyoruz biz de
durumu.

Henüz ihale süreci tamamlanmamış.

9söyleşi

durumlarda müdahale kapasitemiz büyük ölçüde artacak. 
Ayrıca depremde hasar görmüş bulunan ve yetersiz olan

Büyükada Devlet Hastanesi’nin yıkılarak İSMEB Projesi
çerçevesinde yeniden yapılması ve ihtiyaca uygun hale
getirilmesine yönelik adımlar da atıldı. Önce bir sahra çadırı
kurulup hizmetler oraya taşınacak, ardından da hastane yıkılıp,
yeniden yapılacak. Modern ve 15-20 yataklı hastaneye
dönüştürülecek. Valilikle ve sağlık müdürlüğüyle yaptığımız
anlaşmayla bir mutabakat sağlandı. 1 yıl içinde İSMEB projesi
kapsamında tamamlanmış olacak.

Heybeli’de Maltepe Üniversitesi ile birlikte kurduğumuz sağlık
merkezi var. Sağlık personeli sadece mesai saatlerinde
çalışıyordu, Sağlık Müdürlüğü ile protokol yaparak ve Maltepe
Üniversitesi ile de görüşerek 24 saat hekim görevlendirilmesini
istiyoruz. 

Kış nüfusları az olduğu için Kınalı ve Burgaz aile hekimliğinden
mahrum. Hem kış aylarında ama daha önemlisi onbinlerin ikamet
etiği yaz aylarında bu durum çok büyük bir sorun oluşturuyor.
Burgaz ve Kınalı’da da ihtiyaç duyulan sağlık istasyonları için yeri
ve her türlü malzemeyi biz temin edecegiz, görevlendirmeleri de
İl Sağlık Müdürlüğü yapacak.

Deniz ambulansının
hizmete başlaması için

atılan imzaların ardından
yüzler gülüyordu



Yapbozyadabozyap
Yaza girdik ama Büyükada iskele meydanı çevresi
hala şantiye görünümünde.  Adalılar, esnaf ve yerli
yabancı ziyaretçiler için çok büyük sıkıntı kaynağı.
Yapılanlar üzerine ne diyorsunuz?

Büyükşehir tarafından 2007 yılında hazırlanıp koruma
kurulundan geçen bir kıyı ve meydan düzenlemesi projesi var.
Heybeli için Büyükşehir tarafından ihale edilerek uygulanmıştı ama
Büyükada ve diğer adalara sıra gelmemişti. Büyükada’da deniz
otobüsü iskelesi önünden başlıyor ve barınağa kadar uzanan kıyı
alanını kapsıyor. Biz göreve geldikten sonra Heybeli’deki
olumsuzlukları da dikkate alarak Büyükada’daki projede bazı
düzeltmeler yapılmasının yerinde olacağını düşündük. Bu konuda
önerilerimizi ilettik. Kurula da sunduk. Ama şu anda eski proje
yürürlükte. Büyükada’yı biz proje kapsamında düzenlemeye giriştik.
Tören alanını 19 Mayıs törenlerine yetiştirdik, kalan bölümü de
inşaat yasağının başlayacağı haziran ayı başına kadar tamamlamaktı
hedefimiz. Ancak Büyükşehir Belediyesi müdahale etti. Bu alan bize
ait ve biz yapacağız dedi. 
Neden bugüne kadar harekete geçmediler de,  siz
başlayınca durdurdular?

Biz el atmadan hiç bir zaman bu görevlerini hatırlamadılar.
Biliyorsunuz biz göreve geldikten sonra onca yazışmalarımıza,
isteklerimize rağmen görev alanına giren konularda adım atmadılar,
çivi çakmadılar,  her şeyi geri çektiler. Adalar Belediyesi’nin de bu
hizmetleri yerine getiremeyeceğini düşünüyorlardı. Bizim
kararlılığımızı ve çalışmalarımızı görünce, o zaman apar topar
devreye girdiler. İş makinaları meydana sokuldu ve her yer altüst
edildi. Yaz mevsiminin başladığı bugünlede bu işe girişilmiş olması
rahatsızlık verici. Kamuoyunda da bir tepki var.   Haziran’da inşaat
yasağı başlamış olmasına rağmen ortalık bir an once derlensin ve
çalışmalar tamamlansın diye çalışmalarını engellemedik. Sadece
tutanak tuttuk. Bir an once de sonuçlandırılmasını bekliyoruz.
Peki şimdi bu iş 2007’de onaylanmış projeye uygun
mu yapılıyor?

Hayır tam o proje uygulanmıyor.
Ne zaman bitirilmesi öngörülüyor.

1-1.5 ay sürecek gibi görünüyor. Hepimizin yaz ayları zehir olacak
gibi. Birilerine ihale etmişler. Doğru dürüst bir uygulama projesi de

yok. Bize ayrıntılı, yazılı ya da sözlü bir bilgi de vermediler.

Oradaki motor iskelesi ne olacak? Öngörünümü
olumsuz etkileyen bir yapı söz konusu.

Motor iskelesi, Bostancı Adalar arasındaki toplu ulaşımın Mavi
Marmara’ya ihale edilmesiyle ilgili bir şey. Hat ihale edilirken, gerek
Büyükada’da gerekse diğer adalarda motor iskeleleri yerleri de
ihale edilmiş. Oralarda iskele düzenlemeleri yapma hakları var. 
Büyükşehir mi izin veriyor?

E tabii. Büyükşehir tarafından yapılan ihale kapsamında.
Büyükada’da yolcu girişi için kapalı alan yaratıldı. Gereksiz ölçüde

büyük ve yüksek olunca biz müdahale ettik ve biraz alçaltıldı. 
İskele için bir proje var mı? Kim onaylıyor bunu?

Aslında kurulun ya da Kudep’in onayı gerekiyor.
Yapılan sökülebilir takılabilir olduğu için onay gerekliliği

olmayabiliyor. Ama çok heyüla bir şekilde başlamıştı, sadece ona
mudahele edip küçülttürdük.
Küçük ve camlı-şeffaflık yaratan  bir iskele
yaratılabilirdi.
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LidoveSeferoğlu
Yine öngörünüm içinde yer alan Lido, Seferoglu
inşaatları üzerinde de çok konuşuldu. Bu konuda
görüşlerinizi alabilir miyiz?

Bu konuda çok spekülasyon apılıyor.
Doğru mu yanlış mı, iftira mı, yalan mı diye araştırılmadan

bunlar dillendiriliyor.
Yazanların bazıları da artniyetli. Son iki yıldır birçok konuda

bunu yaptılar.
Sonuçta bu iki proje de koruma kurulu tarafından onaylanmış

ve  bu çerçevede belediye tarafından inşaat ruhsatları verilmiş. 
Çalışma yapılırken çevreye şöyle ya da söyle bir olumsuz etkisi

oluyor. Bazen gürültü, bazen toz toprak, 

Ağaçların kesildiği söyleniyor.
Tescilli ağaçlarla ilgili kurulun bir kararı var. Bahçe ve ağaç

rölevesi yapılıyor, kurulun ve ormanın onayından geçiyor.
Teslcilli ağaçların kesilmesi söz konusu olamaz. Olursa suç işlenir.

Seferoğlu turizm tesisi mi olacak? 
Kongre ve sağlık ünitelerinin de içinde yer aldığı bir otel

yatırımı.

Kat yüksekliği ne?
Bilmiyorum ama standart bir yükseklik, Adalar’da kat yüksekliği

belli. 
Zaten yapıların büyük bölümü toprağa gömülü orada.
Ayrıca daha once yanmış tescilli ahşap bina da aslına uygun

yapılacak.

Ne yazık ki o konuda bir yaptırımımız olamıyor. Ulaşımla ve
kamuyu yakından ilgilendiren bir konu olduğu ve hızlı çalışılması
gerektiği için, bizim eleştirilerimiz olmasına rağmen sesimizi daha
fazla çıkaramadık.

Aslında doğru olan, oraya hiç bir şeyin yapılmaması, tüm vapur
ve motor seferlerinin vapur iskelesinden gerçekleştirilmesi. Hatta
aslında kaçak olan deniz otobüsü iskelesinin de ele alınması
gerekiyor.
Adanın en güzel bölgesi, iskeleler ve kıyıya
yanaşmış motorların işgali altında. 

Haklısınız. Olması gereken düzeltilmiş, küçültülmüş deniz
otobüsü iskelesiyle birlikte tarihi vapur iskelesi dışında başka bir
iskele olmamalı. Bostancı-Kabataş hatındaki motor seferleri
vapur iskelesine taşınmalı. Kartal ve diğer hatlara çalışan
motorlarla, plajlara çalışan motorları da zaten biz belediye
önündeki iskeleye taşıyoruz 
Ne zaman başlayacak.

Sanırım 1 hafta 10 gün içinde başlar. 
Ayrıca aynı isskeleden, ada içi tarifeli saferleri de başlatacağız.
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Kıyıdakilokantalara
yenigörünüm
Büyükada lokantalar önündeki kıyı alanı kim
düzenliyor?

Yine bu alan içinde  2007’de onaylanan proje kapsamında yeni bir
düzenleme yapılması emrediliyordu. Bu kapsamda lokantaların
önündeki uzantılar yıkıldı. Tenteli bir proje vardı, ona göre
yapılması söz konusuydu. Kurula ilettiğimiz değişiklik önerileriyle
birlikte biz bu projeyi panolara koyduk, herkese duyurduk.. Ama
kimse beğenmedi. 

Daha sonra açılır kapanır, tamamıyla ahşap bir sistem oluşturma
yoluna gitik. Bir örnek uygulama da yaptırdık. Ön bölümünün 40-50
santim yükseltilmesine yönelik bir müdahale var. Bu da yapıldıktan
sonra tamamı bu şekilde çok hoş şekilde düzenlemiş olacak.

Ne zaman olacak bu?
Üretimle ilgili bir şey var. Bir de bu tür işleri yaparken

Büyükşehir’in sık sık müdahalesiyle karşılaşıyoruz. Bu da işi
uzatıyor. 

Biliyorsunuz aynı şeyi mimar Mehmet Bölük parkının
düzenlenmesinde de yaşadık. 575 m2’lik park düzenlemisini
yaparken aynı müdahaleyle karşılaştık. Yıllardır Büyükşehir’in
haberinin olmadığı sahip çıkmadığı parkı bir düzenlemek isterken,
onlar müdahele ettiler. Bir meydan değil iken buraya bile iyileştirme
çalışması yaptığımızda müdahale ile karşılaştık.

Tam iskele çıkışana bir zabıta birimini de getirtip oturttular.
Bunlar da ister istemez bizleri rahatsız etti, çalışmamızı da
engelledi.

Zabıta kulubeleri kaldırılacak mı?
Bilmiyorum. Kaldıracaklarını sanmıyorum. Kaldıracak olsalar onu

oraya koymazlardı. İskele içinde Büyükşehir Belediyesi’ne ait bir
büro ardı. 

Öndeki yerler de hiç değilse 1930’lu yıllardaki görünümüne
(deniz tarafından) kavuşturuldu. Hem güneş ve yağıştan korunsun,
hem de özellikle kış mevsiminde açılır kapanır sistemle ele
alınacak. 

Harcamaları lokantalar mı karşılayacak.
Evet, biz projeyi hazırlıyoruz, uygulamayı yapacak firmayı

seçiyoruz.  Esnafla da konuştuk, tartıştık belirli bir mutabakat
sağladık, onlar peyderpey ödemesini yapacaklar.
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Yeni
plajlar
Yeni plajlar yaza
yetişecek mi?

Geçen sene kaçak ve derme
çatma plajların yerine belediye
tarafından halk plajları
açılmasına yönelik bir girişim
vardı ama maalesef, Koruma
Kurulu’nun da onayına rağmen
Maliye Bakanlığı’ndan
beklediğimiz tahsisler çıkmadı.
Süreç yavaş ilerliyor.  

Bu arada Büyükşehir’in de
tahsis talebinden bulunduğunu
öğrendik. Üstelik herhangi bir
proje olmadan sadece ön
almak ya da bizim önümüzü
kesmek için böyle bir
başvuruda bulunduklarını
anlıyorum.
Koruma Kurulu ne
yönde karar aldı?

Kamu tarafından plaj olarak
işletilmesi yönünde bir karar.

Bu konuda büyük ihtimalle
idari yargıya gideceğiz.

Eğer tahsis olmazsa, yargı

sürecini çalıştıracağız. Bu
arada biz bu plajların halk plajı
olarak düzenlenmesi  ve
kullanılması için bazı hizmetleri
ihale ettik.
Böyle bir yetki var mı
belediyede? İhale
yetkisi.

Var tabii. Plaj düzenlemesi
konusunda bir ihale bu.
Bu plajlar hangileri ve
yaz sezonuna
yetişebilecek mi?

Büyükada’da Aya Nikola,
Heybeli’de Çam Limanı,
Burgaz’da 6 Numara ve
Çamakya, Kınalı’nın tamamı.
Bu ihale kapsamında
hepsi tek bir firmaya
mı verildi?

Evet. 
Bunun dışında temizlikle ilgili

yeni bir ihaleye çıkıyoruz.
Atıkların ayrıştırılarak

toplanması konusunda adımlar
atıyoruz. Stratejik plana uygun
olarak yapıyoruz bunu. Bu
konuya köklü ve kalıcı bir
çözüm üretmek istiyoruz.

Daha az bir masrafla.

Temizlikve
denetime
ağırlık
Peki bu bu sene daha
temiz, kontrollü, zabıta
denetimi daha yüksek,
daha kurallı Adalar sözü
verebiliyor musunuz?

Evet.
Çünkü zabıtada yeni

değişiklikler oldu. Destek
hizmetleri kapsamında 15 yeni
zabıta görevlendirmesinde
bulunduk. Ayrıca karşıdaki
belediyelerden de takviye geldi.
Daha güçlü bir zabıta ekibi ve
güvenlik personeli desteğiyle

etkin bir denetim yapacağımıza
inanıyouz.

Temizlik araçlarının
sayısı arttı mı peki?

Sayısı arttı. Kimileri yenilendi.
Bu arada temizlik
hizmetlerinde
Büyükşehir de mi
devreye girdi?

Evet. Yerel seçimlerden sonra
tüm araçlarını çekmişti. Genel
Seçimlerin etkisiyle mi
bilmiyoruz ama, bazı araçların
ve elemanların
görevlendirildiğini gördük. Belli
yerlerde süpürge çalıştırıyorlar.
Umarım seçimlerden sonra
çekmezler.
Belediye binasının dış
cephesini giydirmişsiniz.
İyi olmuş ama  binanın
temellerinde bir sorun
yok muydu?

Geçici bir düzenleme. Binaya
harcayacak paramız ve inşaat
süresinde de gideceğimiz
yerimiz yok. Ama binayı da
olduğu gibi bırakmak istemedik.
İçi ve dışını iyileştirmeye
çalıştık.

En kısa zamanda bir yer
bulmak istiyoruz tabii.
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Adalı Yayınları:
a. Adalı Dergisi: Mali sorunlar nedeniyle Aralık 2010-Nisan 2011

tarihleri arasında yayınına ara verilen dergi, Yönetim Kurulu
üyelerimizin bir bölümünün maddi destekleriyle yeniden yayına
başladı. 

b. Adalı Yayınları’ndan çıkan kitap sayısı 25’i buldu. 2010 yılı
içinde toplam 8 kitap yayınlandı. 2011 yılı başından itibaren Adalar
Müzesi işbirliğiyle iki önemli kaynak kitap çıktı. 2011 yılı sonuna
kadar yayın sayısı 35’e ulaşmış olacak.

Adalar Müzesi
Adalar Müzesi, Adalar Belediyesi ortaklığıyla 2010 yılı içinde açıldı. 
Müzenin Aya Nikola bölümünün 225 metrekarelik kapalı alanı, şu

anda yürütülmekte olan çalışmalarla  temmuz 2011 sonuna kadar
700 m2’ye çıkacak. Ayrıca müze satış dükkanı, café, ofis alanı, depo
alanı ve atölye alanı da eklenerek, bir müze kompleksine
dönüşecektir.

Adaevi çalışmaları
a. 2008 yılında Vakıf Yönetim Kurulu üyesi 4 kişi tarafından

Büyükada iskele meydanına bakan bir binanın zemin katındaki dublex
işyeri satın alnmış ve tefrişi yapıldıktan sonra Adalar Vakfı ile Adalar
Vakfı Kültür İşletmesi olan Adaevi’nin kullanımına verilmişti. 2008 -
2009 ve 2010 yılları boyunca 300’den fazla kültür etkinliğini
gerçekleştiren, Adalılara sunan Adaevi  Adalar’da yaz kış açık kalan
tek kültür merkezi oldu.

b. Adalar Müzesi’nin kurulması, gerek yatırım ve gerekse işletme
giderlerinin artması nedeniyle, Adalar Vakfı Yönetim Kurulu’nun da
onayıyla Adaevi’nin bulunduğu alan 2011 yılı Mart ayından itibaren

kiraya verilmiş, kira gelirinin kullanılmasına ek olarak yine satın
almayı gerçekleştiren 4 üyenin harcamalarıyla Adalar Müzesi Çınar
Müze Alanı’ndaki metruk bir bina restore edilerek Adaevi Kültür
Merkezi içinde bulunduğumuz bu alana taşınmıştır. Adaevi
etkinlikleri bu alanda daha da etkin bir şekilde devam edecektir.

Hüseyin Rahmi Gürpınar Müzesi
Vakfın ve Adalar Kaymakamlığı’nın girişimiyle restorasyonu

tamamlanıp 2001 yılında açılan Heybeliada Hüseyin Rahmi Gürpınar
Müzesi’nin işletmesi o günden bugüne Kültür Bakanlığı ile imzalanmış
olan protokol gereğince vakfımızca yürütülmektedir. Ziyarete açık

Adalar Vakfı 2011 Genel Kurulu toplandı
Adalar Vakfı 2011 Genel Kurulu 2 Temmuz Cumartesi günü, Adalar Vakfı tarafından restore edilen yeni Adaevi’nde
toplandı. Vakfın 25 üyesinin katılımı ile gerçekleşen toplantıda, son 1 yılın çalışmalarının özeti Yönetim Kurulu faaliyet
raporu olarak katılımcılara sunuldu ve tartışıldı.
Vakfın 2011-2012 iş planı ve bütçesinin de onaylandığı Genel Kurul’da ayraca yönetim kuruluna, vakıflar genel müdürlüğü
denetçileri tarafından tavsiye edilen sened değişikliğinin yapılması ve yeni üye alımı konularında yönetim kuruluna yetki
verildi.
Seçimsiz genel kurulun divan başkanlığını Yavuz Canevi yaptı. Divanda Cihan Yiğin ve İnci İşbulur görev aldılar.
Vakfın 2010 yılı faaliyet raporu vakıf başkanı Halim Bulutoğlu tarafından özetlendi.
2010 yılı çalışmalarından başlıklar şöyle:

Adalar Müzesi Aya Nikola Hangar, 10 Eylül’de açıldı
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tutulan müzenin bakım ve küçük onarımları vakfımızca
yapılmaktadır. Ancak ahşap binanın ve içinde sergilenen objelerin dış
koşullar nedeniyle bozulması, kapsamlı bir restorasyon ihtiyacını
ortaya çıkarmıştır. 2005 yılından bu yana sürdürdüğümüz girişimler,
yazışmalar ve hazırladığımız bilirkişi raporları sonrasında nihayet
2010 yılı içinde binanın sahibi olan İstanbul İl Özel İdaresi binanın
restorasyon projesinin hazırlanması için ihaleye çıkmış ve proje
hazırlıkları sürmektedir. 

Heybeliada İnönü Müzesi için İnönü Vakfı ile aramızdaki
protokol gereği, müzenin küçük onarımları ve etkinliklerde kullanımı
için desteğimiz devam etmektedir. 2010 yılı içinde Yönetim Kurulu
üyemiz Hatice Farsakoğlu’nun girişimleri ile gerek binada ve gerekse
bahçede önemli düzenlemeler gerçekleştirilmiş, Lozan Günü’ne
yetiştirilmiştir. Vakıf yönetici ve üyelerimiz bu çalışmalara kaynak
aktararak destek olmuştur.

Vakıflar Denetimi
2010 yılında vakfımız Vakıflar Genel Müdürlüğü tarafından

denetlenmiştir. Denetim 2006-2009 yıllarını kapsayan rutin bir
denetim olmakla birlikte, Adalar Müzesi harcamaları konusunda bir
ihbar ve bu ihbar kaynak alınarak basında yer alan haber üzerine
2010 yılı Temmuz ayına kadar olan hesaplarımız da 6 ay süreyle
didik didik incelenmiştir. 

Sonüçyılda,Adalar’ınkültürel
mirasınınkorunmasıveturizmin
geliştirilmesineyönelikatılanher
adımıniçindeAdalarVakfıvar...

Genel Kurula sunulan faaliyet raporunun son bölümü oldukça
çarpıcı. Son dönemde Adalar’ın kültürel, tarihi ve mimari
mirasının korunması ve turizmin geliştirilmesine yönelik
çalışmaların, vakfın çalışmalarının odağına yerleştiği vurgulandığı
raporda şöyle deniyor:  

“Vakıf üyelerimizin ve yöneticilerimizin hemen her
biri, kendi alanlarında önemli projelere imza atmakta,
etkin görev almaktadır. Burada sayarak
bitiremeyeceğimiz bu çalışmaları hızlıca özetlemek
isteriz.”

1. Adalar Belediyesi İnformasyon Bürosu’nun
kurulmasının desteklenmesi, yayın-harita yönünden
takviyesi ve enformasyon görevlisinin masraflarının
üstlenilmesi (2009-2010)

2. Heybeliada Rum İlkokulu’nun restorasyonu ile
kurulmakta olan Heybeliada Ses ve Musiki Merkezi’ne
destek olunması, katkıda bulunulması.

3. Büyükada Gönüllü Evi’nin kurulması (2011)
4. Heybeliada İnönü Evi’ne destek olunması, onarım ve

bahçe düzenlenmesi 
v. Hüseyin Rahmi Gürpınar Evi’nin ziyarete açık

tutulması, basit onarımlarının yapılması
5. Adalar Müzesi’nin iki alanının ihyası, müzenin

kuruculuğu ve yönetimi, sergilerinin düzenlenmesi
(2009, 2010, 2011)

6. Adalar Kent Arşivi’nin, mimari miras veri tabanının
hazırlanması ve kullanıcılara açılması

7. Adalar’ın tanıtımı ve turizmin güçlendirilmesi için
yayın, rehber, harita  çalışmaları yapılması, uluslararası
fuarlarda Adalar standının açılması (2009-2010-2011)

8. Adalar Festivali, Türk –Yunan Dostluk Festivali,
çeşitli kültür etkinliklerine destek olunması, görev
üstlenilmesi..

9. Adalı Kart ve Ada Kart uygulamasının
projelendirilmesi, takibi...

Adalar Müzesi
Çınar Sergi

Alanı
(eski ve yeni

hali)
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Adalar Müzesi 2011’in ilk
sergisini açtı, 2012 mayıs
sonuna kadar da açık kalacak.
‘Adalar Binalar Mimarlar’
sergisi, Prens Adaları’nı “inşa
eden” mimarları ve  eserlerini
fotoğraflar, çizimler ve
haritalarıyla bir arada sunuyor.
İstanbul ve kültür mirasımız
adına kayda değer bir çalışma.
Çünkü her şeye rağmen
Adalar, İstanbul’un yitirdiği
geleneksel kent dokusunu
olabildiğince muhafaza edebilen
tek ilçesi. Daha fazla kayıp
yaşanmadan böyle bir
belgeleme ve bilgilendirmenin
yapılması bu nedenle önemli.

Gelgelelim, görsel ve zihinsel
hafızasında azımsanmayacak
yeri olan kimi yapılar sergide
mevcut değil. Büyükada’da
Kaymakamlık olarak kullanılan
Hacopulo Köşkü örneğin.
Adaların en görkemli yapısı
olmasına rağmen mimarı
bilinmiyor ve bu nedenle
sergide yok. Kaymakamlık da,
devleti temsilen kullandığı
kültür mirasının menşei
hakkında bilgi sahibi değil. Bu
yazının konusu olan Taş
Mektep de mimarı bilinmeyen
yapılardan. 1925’ten 1970’lere

kadar Büyükada İlkokulu olarak
kullanılan ve en az 30 yıldır
boş olan 150 yaşındaki bu yapı
nedeni belirsiz bir şekilde
cezalandırılmasaydı,
İstanbul’un ilk kent müzesinin
mekânı olabilirdi. ‘Adalar
Binalar Mimarlar’ sergisi de
belki, anlamını pekiştirecek bu
tarihi yapıda açılabilirdi. 

Taş Mektep’in Adalar
Müzesi’ne tahsisinin ve sonra
geri alınmasının uzunca bir
öyküsü var: İstanbul Büyükşehir
Belediyesi’nin (İBB)
mülkiyetindeki bina 2005’te,
Adalar Belediyesi’nin talebiyle
“müze ve sergi sarayı olarak
kullanılmak üzere” 10
seneliğine bu kuruma tahsis

ediliyor. Adalar Vakfı, Adalar
Müzesi’nin kurulması ve
binanın restorasyonu için talip
oluyor. Bunun için Adalar
Belediyesi’yle birlikte proje
yapıyor. İstanbul 2010 Avrupa
Kültür Başkenti (AKB)
Ajansı’nın kurulmasıyla kaynak
sorunu çözülüyor. AKB Ajansı,
Ocak 2009’da projeyi kabul
ediyor ancak protokolün
imzalanması daha sonraya
bırakılıyor. Adalar Vakfı, harap
durumdaki binanın kazanılması
ve müze haline getirilmesi için
proje çalışmalarına başlıyor.
Derken AKP’li Adalar Belediye
Başkanı Coşkun Özden, 29
Mart 2009’da tekrar aday
olduğu seçimi kaybediyor. Ve
Adalar Belediyesi, Adalar Vakfı
ve İstanbul 2010 AKB Ajansı
arasındaki protokole, CHP’li
yeni başkan Mustafa Farsakoğlu
7 Nisan’da (görevi devraldıktan
üç gün sonra) imza atıyor. 

Siyasi karar 
Bundan sonra işler karışıyor:

İBB’nin 2005’te Adalar
Belediyesi’ne yaptığı tahsisi
yerel seçimlere 19 gün kala, 10
Mart 2009’da iptal ettiği ve bu
durumu 20 Mart’ta Adalar

Belediyesi’ne yazıyla bildirdiği
ortaya çıkıyor. Dört yıl önce
yapılan tahsisin seçim
döneminde kaldırılması,
kararın siyasi olduğu yönünde
tartışmalara neden oluyor.

Kimse bilmiyor
Konuştuğum eski başkan

Coşkun Özden iptal kararının
siyasetle ilgili olmadığı
görüşünde: “Hatırladığım
kadarıyla Taş Mektep’in Adalar
Belediyesi’ne veriliş şeklinde
bir yanlışlık vardı. Bu nedenle
İBB geri aldı” diyor. Adalar
Vakfı Başkanı Halim Bulutoğlu
aynı fikirde değil. “Sanırım
seçim sürecinde Mustafa
Farsakoğlu’nu desteklememiz
ve bunu saklamamamız bu
kararın çıkmasında etkili oldu”
diyor Bulutoğlu, “Adalar
Belediyesi’nin Büyükşehir
Belediyesi’ndeki meclis üyesi de
belli ki, kendi belediyesinin
ortağı olduğu projenin iptal
edilmesine itiraz etmemiş” diye
devam ediyor. Bulutoğlu’nun
işaret ettiği, o dönemde İBB
Meclis üyesi de olan Adalar
Belediyesi eski Başkan
Yardımcısı Bülent Mısırlıoğlu
bir itirafta bulunuyor:

İstanbul’dan kaçırılan Taş Mektep 
Tekrar kazanımı ve restorasyonu için İstanbul 2010 AKB Ajansı'ndan kaynak temin edilen Taş Mektep,
neden Adalar Belediyesi'nden alındı?

Gökhan Tan (Radikal II, 10 Temmuz 2011 tarihli nüshasında yayınlanmıştır)

Eski Mektep, bugün



koruma 17

“Açıkçası seçim sürecinde
Büyükşehir Meclisi’ndeki
toplantılara da pek
gidemiyorduk. İptal kararını,
20 Mart 2009’da Adalar
Belediyesi’ne gönderilen yazıyla
öğrendik.” Mısırlıoğlu buna
rağmen Farsakoğlu yönetiminin
iptal kararını, seçimlerden
önce alınmış gibi göstererek
siyaset malzemesi yaptığını
söylüyor. Başkan Mustafa
Farsakoğlu ise cevabında,
kararın Belediye personeli
tarafından aylarca gizlendiğini
söylüyor: “Bilgimiz olmayan bir
şeyi nasıl gizleriz? Belediyedeki
mevcut kadrolar, bizim
başarısız olmamızı istedi. Bizde
maalesef böyle bir kin duygusu
var. Hukukçumuz bile, dava

açma süresi sona erdikten
sonra bize haber veriyor.” 

Engelliye engelli 
Sonuçta 30 yıl sonra nefes

almaya başlayan, projeleri,
protokolleri yapılan Taş
Mektep, 20 Mart 2009 tarihli
kararla tekrar sessizliğe
gömülüyor. İBB, tarihi binayı
önce kendi bünyesindeki
Müzeler Müdürlüğü’ne ve 11
Şubat 2010’da da “Fiziksel
Engelliler Rehabilitasyon
Merkezi” kurulması amacıyla
beş yıllığına Milli Eğitim
Müdürlüğü’ne tahsis ediyor.

İBB, Adalar İlçe Milli Eğitim
Müdürlüğü’nün binayı bu
amaçla talep ettiğini
doğruluyor. Ancak bu talep

inandırıcı olmaktan hâlâ uzak.
İlçe Müdürlüğü “Biz orayı
temizledik ve kendi uhdemize
aldık. Ancak henüz okul için bir
hazırlık yok” diyor. İl Milli
Eğitim Müdürlüğü’nün ise oraya
bir okul yapılacağından haberi
yok. İlk Yatırım Bölümü “Böyle
bir projeden haberimiz yok,
bizim haberimiz olmadan da
gerçekleşmesi mümkün değil”
cevabını veriyor. Kaldı ki
Kadıyoran yokuşu üzerindeki
bina, gerek girişinin bulunduğu
Türkoğlu Sokak’taki
merdivenler ve gerek binanın

yüksek merdivenleri nedeniyle
fiziksel özürlüler için uygun bir
seçim gibi görünmüyor. Ayrıca
2. derece tarihi eser statüsüyle
korunan binanın engellilerin
kullanacağı şekilde
düzenlenmesi belki de mümkün
değil. 

Cezalı bina 
Peki tekrar kazınımı için

projeleri yapılan, daha da
önemlisi restorasyonu için
İstanbul 2010 AKB Ajansı’ndan
kaynak temin edilen bina,
neden Adalar Belediyesi’nden
alındı? İBB’den bu sorunun
cevabını bekliyorum. Adalar
Müzesi faaliyetlerini, merkeze
uzak Aya Nikola mevkiinde,
helikopter hangarından
sergileme alanına dönüştürülen
prefabrik bir yapıda
sürdürüyor. Aralarında ‘Adalar
Binalar Mimarlar’ın da
bulunduğu geçici sergilerini,
Çınar Meydanı’ndaki
Adaevi’nin bahçesinde
düzenliyor.

Bu haliyle bile görenleri
heyecanlandırmaya aday Taş
Mektep ise, askerdeki “cezalı
bina”ları andırıyor. Kapısı
kilitli. Bahçesindeki ek binada
bir bekçi oturuyor, milli
bayramlarda mektebin
balkonuna bayrak asıyor.

Memleketten yurtdışına
kaçırılan kültür mirasımızı geri
kazanmak için son yıllarda
gösterilen çaba anlamlı olabilir.
Keşke yurt içindekileri de
unutmasak. İşe, cezaları
affederek başlasak.

Eski Mektep



İçki adabının erbabı sayılan
ve bu konuda birçok kitabı gün
yüzüne çıkan araştırmacı yazar
Vefa Zat’la, Bilecik Rakısı’yla
ilgili araştırmaları sırasında,
ilginç bir rastlantıyla başlayan
dostluğumuz yıllar öncesine
dayanır.

Vefa Bey’in, Rakı
Ansiklopedisi’nin
gerçekleşmesine katkıları
yadsınamaz. Fikir babasıdır
denebilir. Ancak ülkemizdeki
bu ‘ilk’in yaratıcısı; oğlu Erdir
Zat’tır. Her ikisiyle birlikte bir
söyleşi yapmayı uygun gördüm.

Rakı Ansiklopedisi oldukça
kapsamlı bir çalışma.
Yüzyıllardır yaşamakta olan
rakı kültürü, beraberindeki
meyhane ve çilingir sofrası
kavramlarıyla adeta mercek
altına alınmış. Bu kavramlarla
paralellik oluşturan felsefe,
kent kültürü, eğlence kültürü,
gastronomi, botanik gibi hatta
tarih, coğrafya, folklor ve sanat
gibi alanlara yayılan bilgi ve
belgelerle zenginleştirilmiş. 

‘Su’ maddesiyle naçizane
benim de aralarında
bulunduğum birçok yazarın
katılımıyla oluşturulmuş 1755
maddelik eser, alıştığımız ders
kitabı niteliğindeki

ansiklopedilere kıyasla, keyifli
bir başucu kitabı tadında.
Doğrusu, böyle bir kitapla ilgili,
özetlenip sayfalara sığması zor
sohbetimiz de bir çilingir
sofrası tadındaydı.

“Nasıl başladı bu
serüven?” diyerek daldık
derya gibi konuya. “Doğrusunu
söylemek gerekirse tam
anlamıyla Vefa Abi’nin

projesidir bu” diyor Erdir Zat
(kimi zaman ‘Baba’ kimi zaman
‘Bey’, kimi zaman ‘Abi’ diyor
babasına… İlişkileri öyle)
“Aslında, 2010 etkinlikleri
kapsamında, hepsi de
gerçekleşen dört projenin
sonuncusuydu bu” diye devam
ediyor sonra; Mey İçki
Sanayisinin rakıyla ilgili proje
danışmanı olan Vefa Zat. “Rakı

Ansiklopedisi yapalım deyince
ben, fikir çok cazip geldi. Tabii
arkasından gelen ilk soru ‘Kim
gerçekleştirecek bunu?’ oldu.
Ben tereddütsüz bu işi tam
gerektiği gibi kotaracağından
emin olduğum Erdir’i önerdim.
Erdir’i onlarla tanıştırdıktan
sonra da devre dışı kaldım.
Ama baba oğul ilişkilerini bir
yana bırakıp, bu işe gönül
koymuş iki kişi gibi de paslaştık.
Erdir’in bana ‘Abi’ demesinin
nedeni de budur. Öyle
yapmasaydık böyle bir eser
çıkmazdı ortaya.”

“Nasıl gerçekleşti?”
sorusunun cevabı Erdir
Zat’tan: “Fikir başlar başlamaz
önce ikimizde, sonra etrafta,
halka halka yayılan müthiş bir
heyecan yarattı. İşe
giriştiğimizde bir ilke koyduk;
önce bize hızlı yazan yazarlar
lazımdı. Bunun için yardım da
aldım. NTV’de İstanbul
Ansiklopedi’sini hazırlayan bir
ekip vardı. Onlara sordum. Ve
öyle bir yazar kadrosu
oluşturdum. Her şey inanılmaz
bir tempoyla ve süratle
toparlandı. İlk ısınma
hareketleri 2009’un Eylül’ünde
başladı, Aralık’ta ben 3000
maddelik bir derleme sundum.

500 YILDIR SÜREN MUHABBETİN MİRASI

Türkiye’nin ilk Rakı Ansiplopedisi
Ansiklopedinin yayın yönetmeni Erdir Zat ve danışmanlarından Vefa Zat’la; dünden güne rakı kültürü,
ansiklopedinin içeriği ve hazırlık süreci üzerine söyleştik.

Bercuhi Berberyan
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Aynı zamanda da iyi bir
danışma kurulu oluşturduk.
Onaylanmasıyla falan 2010’un
Mart’ında start verdik ve 31
Ağustos’ta bütün yazıları teslim
ettik.”

“Bu derece kapsamlı bir
ansiklopedi için oldukça
kısa bir zaman değil mi
bu?” “Doğrusunu isterseniz
yapısını güzel kurduğumuzu
düşünüyorum. Dolayısı ile çok
iyi bir nokta atışı yaptık
denebilir. Ve evet,
yemekleriyle, mekânlarıyla,
argosuyla, mizahıyla, bilimsel
açıklamalarıyla, tarihi bilgisiyle
vs. dopdolu bir ansiklopedi için
rekor bir süre bu.

“Sizce en zor kısmı
neydi?” “En zoru kısıtlamaktı.
Özetlemekti. Biliyorsunuz
ansiklopedi özet bilgi vermeli.
Özetlemek de zordur. Hem
özüne indikçe yazının keyfi
gelir hem de zorlar yazarı.
Araştırdıkça, içine girdikçe
dallanıp budaklanan konuları
mümkün olduğu kadar kısa ve
öz maddelere indirgemekti.
Toplanan bilgileri elemekti. Bu
alanda daha önce yapılan
araştırmalar sınırlı ve bilgiler
dağınıktı. Buna rağmen
ehlileştirilmesi gereken devasa
bir malzeme yığını dikildi
karşımızda. 

Kapsamı da daraltmak
zorunda kaldık. Mesela
edebiyatçıların hepsini almaya
kalksak bir bu kadar daha
ansiklopedi olurdu.
Tiyatrocular konusunda da
zayıf kaldığımızı düşünüyorum.

Seçilen her maddeyi en keyifli
okunur, en iyi anlaşılır hale
getirmek kolay olmadı.
Bittikten sonra da bir rakı
ansiklopedisi kavramının ne
kadar geniş kapsamlı olduğunu
gördük. Yani bitmedi. Zaten
ansiklopedi bitmez.”

“Peki, sizin özellikle
vurgulamak istediğiniz bir
şey var mı?” “Mesela bana
göre Bomonti maddesi başlı
başına bir keyif ve Atatürk’ün
en sevdiği rakılardan biri olan
Bilecik Rakısı maddesi, dönem
rakıları içinde en iyi madde
oldu.” Atılıyorum: “Tabii
oradan buradan toplama
değil… Karşınızda kanlı
canlı detaylı bilgi verecek
biri vardı.” Burada kendimi
kastediyorum. “Ne de olsa
Stepan Berberyan’ın
geliniyim. 1928’de
dünyanın en iyi içkisi
seçilerek şeref diploması
ve altın madalya aldığını
kim söyledi size? Kapaktaki
reklâm fotoğrafını kim
verdi?” Gülüşüyoruz.

Aslında itiraf etmeliyim ki hiç
tanımadığım kayın pederimin,
dünyaca bilindiği halde,
ülkemizde yıllardır hasıraltı
edilmiş, bilmezden gelinmiş
başarılarını bir şekilde tarihe
emanet edebilmiş olmak epey
mutlu etti beni. 

Vefa Bey araya giriyor: “Yahu
düşünebiliyor musunuz o
devirde adam plaj
şemsiyelerinin üstüne ‘Bilecik
Rakısı’ yazdırmış.
(ansiklopedide var) Ben bir
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Zeki Müren’den Despina’ya, Bomonti’den Bilecik Rakısı’na  yüzlerce
madde keyifli bir anlatımla yer aliyor Rakı Ansiklopedisi’nde
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müzayededen o fotoğrafı
alabilmek için az mı
koşturdum? Sonra radyolarda
yayınlanmak üzere Kocataş
Suları’yla birlikte, belki de
Türkiye’nin ilk taş plak reklâm
cingılını yaptırmış. Bakın
nereden nereye geldik…”

“Biraz içki yasaklarına
değinelim mi? Tam yeri
geldi. Dünden bu güne
gelebiliriz.” Erdir Zat:
“Osmanlı döneminde bildiğimiz
içki yasağı, özellikle hilafet’in
gelmesinden sonra Yavuz
Sultan Selim dönemiyle
başlıyor. Ondan önce Osmanlı
devletinin resmi dini Bektaşilik
olduğu için içkiyle falan bir
sorunları yok. 

Yavuz öncesindeki
padişahlar, başta Fatih olmak
üzere şaraplarını falan içiyorlar
pek güzel… hatta ansiklopedi
bittikten sonra ortaya çıkan bir
belgeye göre; ta Osmanlı
Beyliği zamanında daha Bursa
döneminde, yapılan bir
törende şarabın yanı sıra arak
da içildiğinin kaydı bulunuyor.
Bunun daha önce çıkmamasına
üzüldüm doğrusu, çok daha
eskiye gidebilirmişiz demek…
Sonuçta biz, 16. yüzyılın
başından aldık ki isabetli bir
tercihtir bu. Çünkü ondan
sonra rakının gerçekten
süreklilik arz eden bir tarihi
var. İçki yasaklarına gelince,
Müslüman halka içki
yasaklamak, Sünni Müslümanlık
Osmanlıda gelişmeye
başladıktan sonra başlıyor.
Gerçi halk buna hiç riayet
etmiyor ve bir şekilde gayrı

Müslimlerin işlettikleri
meyhanelere gizlice de olsa hep
gidiyorlar. 

Dönem dönem gelen
padişahların meşrebine göre ve
Osmanlı’nın ekonomik
durumuna göre değişen bir
durum arz ediyor bu yasaklar
ve hiçbir zaman da uzun süreli
olmuyor. Çünkü içkiden alınan
vergi her zaman Osmanlı
hazinesinde önemli bir yer

tutuyor. Buna rağmen bırakın
Müslümanları, gayrı
Müslimlerin bile bu yasağa tabi
tutuldukları dönemler de var.”

Vefa Zat: “Bir dönem ciddi
şekilde yasaklandığında gayrı
Müslimlerin ayaklanarak
Kanuni’ye “Bu kadar asmayı
kesip odun mu yapacağız biz?’
dediğini ve onun da ‘Elmadan
da şarap yapılıyordu, şimdi
elma ağaçlarını kesip odun mu

yapıyoruz? Meyvesini yiyin siz
de’ cevabını verdiği biliniyor.
Elimizde belgeler var. Ama
Kanuni döneminde bile bu
yasak sürekli değildi.”

“Bunu günümüzde söz
konusu olan yasaklama
girişimlerine nasıl
bağlarız?” “Geçmişte işin
ekonomik tarafı yani
meyhanelerden ve şarap
ticaretinden gelen gelir
yadsınamaz bir şey. Özellikle
19. yüzyıl sonunda, baş
gösteren üzüm hastalığından
sonra Avrupa üzüm için
Tekirdağ Mürefte’ye adeta
saldırıyor. Fransızlar
Paşalimanı adasında şarap
fabrikası kurmuşlar vaktinde.
Kalıntıları hâlâ durur. Sadece
Batı değil, bütün Anadolu
topraklarında, inanılmaz güzel
şaraplar yapan yerler var. Tabii
Hıristiyanlıkla iç içe bir toplum
olduğu için, şarap da
Hıristiyanlarca kutsal olduğu
için, bu işin bir sanat haline
getirilmesi çok doğal.
Dolayısıyla toplumsal düzenle
ekonomik düzen arasında bir
denge hep var.

Günümüzde de tedrici olarak
ortaya çıkan kısıtlamalar,
vergilerin arttırılması ile
birlikte geliyor. Bu iş,
meyhaneleri kırmızı noktalı
yerlere taşımaya kadar
varabilir. İstanbul’un
dokusunun ne hale geleceğini
düşünebiliyor musunuz? Aynı
Osmanlı dönemindeki o yapı
bir şekilde hâl var. İçki giderek
lüks tüketim haline getiriliyor.
Gençleri içkiden uzak tutmak
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gibi çok geçerli bir bahane öne
sürülüyor oysa bütün bu
önlemler fena halde kayıt dışı
içki üretimini özendiriyor.

“Peki, Erdir Zat kimdir
desek, neler
söyleyebilirsiniz?” “Aslında
benim eğitimim mühendislik.
İTÜ makine Fakültesi’nin tekstil
makineleri bölümünde
okudum. Ama hiçbir zaman
bunu meslek olarak
yapmayacağımı biliyordum.
Daha önce edebiyat
dergilerinde falan yazıyordum
gerçi ama ilk kez 1987 sonunda
profesyonel olarak Söz
Gazetesi’nde yazmaya
başladım. Söz Gazetesi çok iyi
bir projeydi. Türkiye’nin ilk
tabloid gazetesi olacaktı. Ama
yaşayamadı. 

Sonra Ercan Bey bir grup
gazeteciyi Nokta’ya aldı.
Bunlardan biri de bendim. Eski
‘Nokta’cıyım ben yani. Orada
Kültür sanat muhabiri olarak
başladım ama daha sonra
giderek Nokta’nın eki olarak
çıkan ‘Ne Nerede’ ilk şehir
rehberinin genel yayın
yönetmenliğine geçtim. Bu da
tabii ister istemez bilgi
birikimimi derinleştirdi ve
benim tutkum olan popüler
kültür üstüne bir tür spesiyalist
olmaya başladım. 

Daha sonraki Ekspres
Dergisi, Roll Dergisi ve Bir artı
Bir serüvenlerimde izlediğim
yol hep bu oldu. Mesela ben
Rakı Ansiklopedisi’ni
hazırladığım gerekçeyle New
York’tayken Roll Dergisi’ne
tefrika halinde yayınlanan ve 10

sayı devam eden bir Hip Hop
dizisi yazdım. Nedir? Neden ve
nasıl doğmuştur?  Kültürdeki
yeri nedir? Bunlar bence hep
aynı şey… Popüler kültürün
izini sürmek… Bu her şekilde
olur; müzik, edebiyat, politika,
ekonomi ve bir dolu şeyle
sürülebilir bu iz… Bu özel
zaafımdan oluşan bilgi

birikimini bir şekilde
değerlendiriyorum diyelim.”

“Son olarak ilk andan son
ana, Ansiklopedinin
içeriğinden memnun
musunuz diyelim?” “İlk
anım Vefa Bey’in kitaplarını
önüme yığmam ve içindeki her
bilgiyi, yönlendirdiği
kaynaklardakilerle birlikte
soğurmaya karar vermemdi…

Bakın burada ‘Bey’ diyorum…
Burada üstat. 

Son anım, 6 ay nefes almadan
çalıştıktan sonra kitap olarak
elimde tutmamdı. İçeriğinden
memnunum ama tatmin olmuş
değilim. Bundan öteye deryalar
var daha… Öncesinde
Selçuklulara kadar bile
gidilebilirdi. Oturak âlemleri ta

Selçuklulardan geliyor
mesela… Bu kadarı yetmez, bu
yol daha çok uzun… ilk olmak
zor ama sonuçta bir ilk olmalı.
Sonrası mutlaka olur.”

Noktayı Vefa zat koyuyor:
“Hiçbir endişen olmamalı. Biz
ne yapıyoruz? Hepsini
anlatıyoruz. Ancak bu kadar
değil. Bunun öncesi var. Ve
zaman içinde bunlara neler

eklenecek… Şöyle kaynaklar
var. Biz yararlandık, isterseniz
siz de yararlanabilirsiniz
diyoruz. Ben yıllardır böyle
yapıyorum. Tuttuğunuz yol çok
doğruydu. Sonuç da çok güzel
oldu.”

Son derece keyifli söyleşimizi
sınırlayarak, özetleyerek bir
sayfaya sığdırıp noktayı

koymak ise büsbütün zor…
Daha neler konuşuldu. Ancak,
istemeden ‘buraya kadar’ diyor
ve rakıyı sevseniz de
sevmeseniz de hatta
hayatınızda ağzınıza içki
koymadınız ve
koymayacaksanız da bu
ansiklopediyi mutlaka
edinmenizi öneriyorum. Başucu
kitabınız olacağından eminim.



Adalar Halkının haklı tepkisi,
sonunda Bostancı hattındaki
vapurları geri getirdi. Halkın
ısrarlı ve ilkeli duruşundan
kaçmak mümkün mü? Çok
gecikmiş de olsa bu kararı
alanlara, özellikle İstanbul
Büyükşehir Belediyesi’ne ve
Şehir Hatları İşletmesi
Yönetimine, Adalar Halkı adına
çok teşekkür ediyoruz.

Hatırlayacağınız gibi, son
belediye seçimlerinden sonra
haber aldığımız bir kararla
Bostancı hattındaki vapurlar
kaldırıldı, taşıma yetkisi Mavi
Marmara Kooperatifi’ne
devredildi. Bostancı’daki vapur
iskelesi kapatıldı.

Yaklaşık 2 asır boyunca
Adalar Halkına hizmet etmiş ve
adeta Adalar’ın bir parçası
haline gelmiş vapurların bir anda
iptal edilmesini Adalar Halkı bir
türlü kabullenemedi. Bu kararı,
Yerel Seçim sonuçları nedeniyle
kendilerine verilmiş bir ceza
olarak düşündü. Haksız da
değildi doğrusu. Toplantılar
yapıldı, yazılar yazıldı, imzalar
toplandı, ancak hiç bir netice
alınamadı.

Tartışmalar giderek

büyüyordu, çözüm aramaktan
ziyade, adeta gereksiz
hakaretlere başlanmıştı. Kavga
etmek bizi bir yere
götürmeyecekti. Medeni bir
ortamda diyalog ile görüşlerimizi
aktarmak en doğru yoldu.

Sonunda Heybeliada
Gönüllüleri Derneği olarak biz
de genişletilmiş bir toplantı
düzenledik. Adalar’da faaliyette
bulunan pek çok STK
temsilcisini, Mavi Marmara
Kooperatifinden Sina Şen’i ve

Şehir Hatları Şirketi Genel
Müdürü Süleyman Genç’i davet
ettik. Maksadımız onları
halkımızın baskısı ile ezmek
değil, tam tersine halkımızla
barıştırmak, karşılıklı görüşerek
anlaşmalarını temin etmek,
görüşlerini aracı olmadan
doğrudan aktarabilmelerini
sağlamaktı.

Toplantıya 100 kadar STK
temsilcisinin, Belediye
görevlilerinin ve Adalıların
gelmesine rağmen, son anda

Süleyman Genç ile Sina Şen söz
verdikleri halde katılmaktan
vazgeçtiler. Önemli mazeretleri
varsa, yerlerine bir temsilci de
gönderebilirdiler ama
yapmadılar. Açıkça anlaşılıyordu
ki kendilerine kıramayacakları
biri katılmamaları konusunda
baskı yapmış. Bir gün önce Sina
Bey’in, dönemin AKP İlçe
Başkanı Özlem Hanım’la birlikte
olmaları ve bu konuyu inceden
inceye görüşmeleri bize adresi
işaret ediyordu zaten.

Sivil Toplum Kuruluşları’nın önünde durulamaz. İnat işe yaramadı,

Bostancı - Adalar Vapur
seferleri yeniden başladı
Ömer Faruk Berksan - Heybeliada Gönüllüleri Derneği Yönetim Kurulu Başkanı
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Geçtiğimiz yıl Özlem Hanım’la
yaptığımız bir görüşmede, bizlere
“kime oy verdiyseniz, isteklerinizi
ona söyleyin” deyivermişti. Sanki
Adalıları cezalandırmak, terbiye
etmek O'na kalmış gibi. Bu söz
aynı zamanda Adalılara seçim
cezası verildiğinin en açık
kanıtıydı.

Toplantıda konuşulanlar, alınan
kararlar, bir önceki Adalı
Dergisinde yayınlandı. Aradan
aylar geçmesine rağmen hiçbir
gelişme olmadı. Şimdi hayretle ve
memnuniyetle görüyoruz ki bu
toplantıda sunulan çözüm
önerilerinin benzerleri kabul
edilmiş. Ne de olsa aklın yolu
birdir. Hatalı karar sanki
Bağdat’tan geri döndü.

Öyleyse bu kadar gerginliğe ne
gerek vardı? Adalar Halkını bu
kadar üzmenin, sıkıntı
çektirmenin, çileden çıkarmanın
anlamı ne idi? Bakın sonuçta hem
yine oy kaybına uğranıldı, hem de
Halkın istediğine benzer bir
netice oldu. Terbiye olan Adalılar
değil, kendileri oldu.

Ey inatçı, baskıcı, dayatmacı
dostlar! Benim sözlerime
demiyorum ama halkın haklı
ısrarına kulak verin, değer verin.
Sonunda seçim sandıkları
gözüktüğünde, dönüp dolaşıp
hepimiz halkın önünde diz
çökeceğiz. Öyleyse onlara bu
gerginliği yaşatmayın. Boşu
boşuna oy kaybetmeyin. 

Toplantıda da belirttik,
Halkımız motorlara karşı değil,
onları benimsemiş, sevmiş
durumda. Mavi Marmara
Kooperatifi ile de hiçbir ihtilafları
yok, verdikleri hizmetten

hoşnutlar. Bu nedenle severek
kullanıyorlar. Doğrusu Mavi
Marmara da elinden gelen her
türlü fedakârlığı yapmaya gayret
ediyor. Adalıları üzen, çileden
çıkaran şey, vapurların sudan
sebeplerle kaldırılması ve
Adalarımızın vazgeçilmez
vasıtasının ellerinden alınması
oldu.

Biz Heybeli Gönüllüleri olarak
sadece çözüme yardımcı olmaya
çalıştık. Sanıldığı gibi muhalefet
yapmadık. Kendimiz görüş
uydurup, bunları dayatmadık.
Halkın isteklerine tercüman
olduk, aracı olduk. Bunların hiç
biri bizim şahsi çıkarlarımızla ilgili
değildi. Biz Adalılar için karara
yardımcı olmak istedik ama galiba
iyi anlaşılamadık. Daha doğru
ifade ile doğru anlaşılmamız
istenmedi, bazılarının işine
gelmedi. Kasıtlı olarak bizim
siyaset yaptığımızı, muhalefete
çalıştığımızı söyleyenler bile oldu.

Tam tersine biz siyasi
dayatmaların, Halkın sesi ile
makul bir çizgiye getirilmesine
vesile olduk. İyi ki de yapmışız.
Hep birlikte sefasını da süreceğiz.
Bostancı vapur seferleri Adalılara
hayırlı olsun.

Heybeliada Gönüllüleri Derneği
tüzel kişiliğinin hiçbir siyasi parti
ile ilişkisi yoktur. Hiç birinin
organı durumunda da değildir.
Hepsine aynı yakınlıktadır. 

Demokrasilerde son sözün
sahibi hep Halk’tır. Gerçek
demokrasilerde partiler halkı
değil, Halk partileri yönetir. İşte
Heybeliada Gönüllüleri Derneği
bu amaçla yola çıkmış, iddiasını
kanıtlamış ve güvenli adımlarla

yoluna devam etmektedir.
Biz yine de Adalar Halkının

temsilcileri olarak, sonunda
Yönetimi doğru karara

yönlendirenlere şükranlarımızı
arz ediyoruz. Adalar Onların
omuzlarında yaşayacaktır. Biz
Onları unutmayacağız.

SONDAKİKANOTU
Yazımı tamamladığım anda Şehir Hatları İşletmesi’nin Yaz Tarifesi

geldi. Hemen Bostancı seferlerini kontrol ettim. Her güne 11-12 sefer
konmuş. Çok mutlu oldum. 

“Artık Bostancı hattındaki vapur seferleri kaldırılmıştır. Bu hak
devredilmiştir, tekrar seferlerin konması mümkün değildir” diyen
yetkililerden sonra ne oldu da seferler tekrar kondu? Demek bu
kararın hata olduğu anlaşıldı. Biz Heybeliada Gönüllüleri Derneği
olarak bu hatayı çok daha önceden tespit etmedik mi? Neden o zaman
adam yerine konmadınız bizi? Toplantılarımıza gelseydiniz, bu kararı
hep birlikte Halkınızın kararı ile alsaydık daha şık olmaz mı idi?

Bakın bu Halkı hiçe sayarak yapılan dayatmanın acı bilançosu ne
oldu?

• Bütün motor sahipleri teknelerini yenilediler, büyüttüler, dünya
kadar borca girdiler. Şimdi düzeltilen kararla borçlarını ödemekte
büyük zorluk çekecekler. Boş yere ümitlendirdiğiniz bu tekne
sahiplerine ne diyeceksiniz? “Hata yaptık, özür dileriz, alın bu da
zararlarınızın karşılığı” mı diyeceksiniz, yoksa “biz doğru yaptık ama
Halk hata yaptı ve Sizin zarara girmenize velinimetiniz olan Adalılar
sebep oldu” gibi Halkı hiçe sayan inada devam mı edeceksiniz?

• Motorlara mecbur bırakılan yolcu sayısı motorcuların gelirini
arttırınca, Mavi Marmara Kooperatif üyeliğinin hava parası bir milyon
liraya kadar yükseldi. Maalesef gelir hesabını buna göre yapanlar, bu
parayı ödeyerek ekibe dâhil oldular. Vapur seferleri ile azalan gelir bu
bedeli de çok düşürecektir. Bunun karşılığını kim ödeyecek?

• Adalı Halkına hiç danışılmadan alınan bu karar Adalıları çok
üzmüş, Yönetime olan itimatları sarsılmıştır. Bu erozyonu nasıl telafi
edeceksiniz?

Daha fazla uzatıp canınızı sıkmak istemiyorum. Eğer sandıkla
imtihan olmadan önce Halkı dinleseydiniz, çok itibarlı olan bu kararı
çok daha önceden verebilirdiniz. Bazıları Sivil Toplum Kurumlarını
ciddiye almamakta hala ısrarlı olsa da, büyüler içindeki sandık doğruyu
herkese öğretecektir.

Hatayı anlayıp, ondan dönmek de büyük bir erdemdir. Bu nedenle
ben Heybeliada Gönüllüleri adına, hatta kabul ederlerse bütün
Adalılar adına, İBB’ne, Şehir Hatları İşletmesi’ne ve Genel Müdürü
Sayın Süleyman Genç’e, Adalıların kaybettikleri vapurlarını
buldurdukları için tekraren açık teşekkür ediyorum.
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Son yıllarda ismini sıkça
duyduğumuz, market

raflarında görmeye
başladığımız ekolojik ürün tam
olarak nedir? 

Ekolojik ürün, tohumdan
hasata, hasattan tüketicinin
eline ulaşıncaya kadar tüm
süreçlerde insan sağlığına
zararlı hiçbir kimyasal girdi,
katkı maddesi ve yöntem
kullanılmadan, doğaya ve tüm
canlılara zarar vermeden
üretilen kontrollü ve sertifikalı
ürünlerdir.

Ekolojik olmayan
(konvansiyonel) ürünlerde
kullanılan zirai ilaçların hem
doğaya hem de insana zarar
verdiği kanıtlanmıştır.
Pestisitler olarak da ifade
edilen zirai mücadele ilaçları
kullanılarak üretilen gıda
maddelerinin tüketimi ile
insanlarda kronik zehirlenme
diye tabir edilen zehirlenmeler
gerçekleşiyor. Bu zehirler
gebelik esnasında kordon
yoluyla ve sonrasında anne
sütü yolu ile bebeklere de
geçebiliyor. 

Konvansiyonel tarımda
kullanılan zirai ilaçlar sadece
insana değil, eko-sisteme de

büyük zararlar veriyor. Sulara
ve toprağa karışan zirai ilaçlar
bitkisel ürünlere geçip, yemler
aracılığı ile hayvancılık
ürünlerine taşınıyor ve onların
yağ dokularında birikerek gene
bize dönüyor. Tabii balıklar da
bu kirlenmeden nasibini kat kat
alıyor. Bütün bunlar en başta
bitki zararlıları denen türleri
avlayan faydalı böceklerin,
kuşların ve tozlanma için
gerekli arıların hızla yok
olmasına sebep olarak doğanın
kendi içinde yarattığı dengeleri

bozuyor. 
Peki ya “Doğal”,  “Naturel”,

“Saf”, “Köy Ürünü” Ne
Anlama Geliyor?

“Organik” kelimesi ile
eşdeğer anlamlı kelimeler
sadece “Ekolojik” ve
“Biyolojik” kelimeleridir.
Bunun dışında kullanılan ve
ürünün sağlıklı olduğuna
yönelik çağrışım yapan
“doğal”, “naturel”, “%100”,
“hormonsuz”, “arılı”, “hakiki”,
“saf”, “köy ürünü” gibi
ifadelerin yasal dayanağı ve

herhangi bir garantisi, teminatı
yoktur. Her sertifika “ekolojik
ürün sertifikası” değildir.
Türkiye’ de “iyi tarım
uygulamaları” sertifikası da
verilmektedir. Bu ürünler
kimyasal girdilerin asgari
miktarda ve doğru kullanıldığı
ve hijyenik koşullara dikkat
edilerek üretilen kontrollü ve
sertifikalı ürünlerdir, sağlık ve
çevreye etkileri açısından
organik ürünlerle
karşılaştırılamazlar.

Ekolojik Ürüne Nasıl
Ulaşabiliriz? 

Türkiye’nin ilk %100 Ekolojik
Pazar’ı Buğday Derneği ve Şişli
Belediyesi ortaklığıyla Şişli’de
kuruldu. Bugün İstanbul’da her
hafta dört adet %100 Ekolojik
Pazar, Buğday Derneği ve yerel
belediyeler tarafından
kuruluyor ve denetleniyor. Bu
pazarlardan Kartal %100
Ekolojik Pazar’a, Büyükada ve
Heybeliada’dan kalkan Kartal
motorlarıyla kolayca gitmek
mümkün. Kartal pazarı, Kartal
Adalar Motor İskelesi’nden beş
dakikalık yürüyüş mesafesinde. 

İstanbul’da kurulan diğer
%100 Ekolojik Pazarlar: 

Hem Kendimizin, Hem de Doğanın Sağlığı İçin Ekolojik
(Organik) Pazarlara Davet
Gizem Altın Nance - Buğday Derneği iletişim Direktörü, gizem@bugday.org
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• Her Cumartesi, Şişli
ve Beylikdüzü %100
Ekolojik Pazar

• Her Cuma,
Bakırköy %100
Ekolojik Pazar

%100 Ekolojik
Pazarlar Güvenli mi? 

Tüketicilerde
ekolojik ürüne karşı,
sertifikalı da olsa, bir
şüphe olabiliyor. Bakın Buğday
Derneği %100 Ekolojik
Pazarlarda %100 güven
sağlamak için neler yapıyor?

%100 Ekolojik pazarlarda
sadece ekolojik sertifikalı ürün
satılır. Her hafta %100
Ekolojik Pazarlara gelen

ürünlerin sertifikaları,
faturaları, miktarları ve
etiketlerinin kontrolü yapılır.
Pazarda satış yapan üretici ve
aracıların çiftlikleri, tarlaları ve
depoları Buğday Derneği ziraat
mühendisleri tarafından ziyaret
edilerek organik tarıma
uygunluğu kontrol edilir.

Çeşitli dönemlerde,
tezgâhlardan haber vermeden
alınan ürün örnekleri akredite
laboratuarlarda tetkik
ettirilerek pestisit kalıntı
analizi yaptırılır. Bu analizler
pazarlardaki Buğday Derneği
tezgâhlarında tüketicilerle
paylaşılır. 

%100 Ekolojik
Pazarlarda Neler Var?

Taze meyve-sebzenin yanı
sıra, ekolojik sertifikalı tekstil,
kozmetik, temizlik
malzemeleri, et ve süt ürünleri,
baklagiller, pirinç, un gibi
mamul ürünlerden bol çeşit
bulunuyor. Ayrıca Kartal %100
Ekolojik Pazar’da kurulan “Gel
Oyna” atölyelerinde çocuklar
doğal, tahta oyuncaklarla

oynama fırsatı bulabiliyorlar.
Pazarda sık sık ekolojik
atölyeler, film gösterimleri,
söyleşiler de düzenleniyor. Bu
etkinlikleri Buğday Derneği’nin
web sitesinden takip
edebilirsiniz: www.bugday.org

Ekolojik pazarlarda
görüşmek dileğiyle, sağlıcakla
kalın…
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Hayal kurmak kadar insanı
dinlendiren, sevindiren,
umutlandıran başka ne olabilir
ki? Hayal hep güzeldir, hep
renklidir, sımsıcak sarar insanı,
huzur verir, ışık saçar. Kötü
şeyler hayal edenler de vardır
elbette ama onların ruhsal
sorunlu olduğu tartışılmaz.

Ya hayal kurmamak, hayal
kurmaktan korkmak?
Hayallerinde hayatı
güzelleştirdikten sonra ya o
parlayan ışık sizi aydınlatmazsa,
işte o zaman insanın kederi
kendisine, güvensizliği de
etrafındaki o sorumsuz gamsız
duygusuz insan ordusuna.

Uzun zamandır hayal
kurmaktan böylesine
kaçınırken işte yine daldım
hayallere. Nasıl olsa aklımdaki
senaryoda ben yoğum işte. Bu
kez hayal kırıklığı canımı
yakamaz, sinir katsayımı da
artıramaz.

Hayalimdeki adalar: Apayrı
bir dünya hayal ediyorum.

Kınalı adam çıktı karşıma.
Mareşal gemisi gibi yayılmış
Marmara’nın sularına. Hemen
yıktım tepesindeki TV
antenlerini. İskelesiyle
selamlaştım. Aldım fırçamı
elime, etrafına şöyle masmavi

bir boya attım. Deniz pırıl pırıl
parıldamaya başladı. Diğer
iskeleleri sürdüm jarden
tarafına. Sahilde şezlongsuz bir
saha açtım ada halkına.
Kaldırımlara taşan malları
vitrinlere yerleştirdim. Mahmut
Paşa görüntüsü kalksın ortadan
artık. Dükkân sahipleri sokak
ortasına konmuş tabelaları
topladılar, yerine rengârenk
çiçekli saksılar koydular.
Adanın belli bir tepesine toplu
konutlar inşa ettim.
Gecekondularda oturan
adalılar ne kadar da sevinerek
taşındılar yeni evlerine.
Adamın Fenerbahçe’ye bakan
tarafına tepeden kat kat denize
inen muhteşem bir otel hayal
ettim. Top sahasını tekrar

kullanılabilecek şekle getirdim,
futbolculara haber saldım,
Pazar günleri saha dolup taşsın
diye. Başıboş köpekleri
topladım, onlara da bir barınak
hayal ettim. “Arkadaşlar,
çöpler artık öğütülsün” dedim
ve böylece çöp sorununu da
ortadan kaldırdım. O ne!
Kirpiler geri dönmüş, deniz
kenarında yine yengeç
toplamaya çıkmışız, deniz balık
kaynıyor, ıstrangiloz yemeyi
unutmuştuk, hani de var
çavelalarda, livarda mercanlar,
kırlangıçlar, lipsoslar. Adamın
yollarına akasyalar diktim. Yine
aldım sihirli fırçamı elime, yem
yeşil bir boya akıttım taşına
toprağına, çimlendi her taraf.
Bir helikopter pisti yarattım
manastıra yakın bir yere ama
tam teşkilâtlı hastanenin
yanına.

Bomboş kalıp da dalgalara
direnen kayalarında midyeler
topladığım, tekneden
baktığımda denizin ta dibini
görebildiğim adalardan birini
zaten hayallerimde hep Kültür
ve Sanat Merkezi olarak
düşünmüştüm. “Prens Adaları
Kültür Sanat ve Eğlence
Merkezi” Yanında kocaman bir
Luna Park, eğlence yerleri, plâj,
Spor Tesisleri, café’ler,
restaurant’lar, bir de

misafirhane. O gün
Kınalıada’nın çocuklarını
topladım, özel teknelere
bindirip PAKSEM’e götürdüm.
Sabah kahvaltımızı yaptık,
sonra kurslar başladı: seramik,
drama, resim, dans, bale
vs…Bazı çocuklar da Spor
Kulübüne gittiler. Basketbol,
yüzme, tenis, futbol’u sevenler
olduğu gibi sinemaya gitmek
isteyenler de olabiliyor. Ertesi
günkü panele katılmak
isteyenler bu konuda bilgi
edindiler. Öğleden sonra hep
birlikte plâja gittik. Marmara
Denizinin berrak sularında
gönlümüzce yüzdük,
gönlümüzce güneşlendik.
Adaya döndüğümüzde, denizi
bilen, çevre kirliliği yaratmayan,
küfür kâfir, kavga, dövüşe itibar
etmeyen misafirlerimizin,
çocuğuyla, yaşlısıyla,
engellisiyle, sevgilisiyle, Prens
Adalarına yakışan
vapurlarımıza binip adadan
döndüklerini gördüm. Vapur
iskeleden ayrılırken onlara el
salladık.

Niçin olmasın? Kaderlerini
tek başlarına çizen
adacıklardan birinin niçin ada
ekonomisine katkısı olmasın?
Kanatlar taktım bedenime ve
Las Vegas’ta en beğendiğim
Casino’yu hayal gücümle Prens

Hayal
Sosi Cındoyan
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Adalarına taşıdım. Yanı
başında ucuz moteli ve
butikleriyle, O adanın turistleri
mutlu edemeyeceğini mi
sanıyorsunuz?. İşte, şık
motorlar ve mopurlar bu
amaca hizmet etsinler. Casino
bizde yasak mı? Tabii, işin
cılkını çıkardık da ondan. Eh!
Yasak olsun güzel kardeşim,
dünya vatandaşına da yasak
değil ya. 

Kapadım gözlerimi, gözümün
önünde hüznüyle insanı
duygulandıran Ay Dede
canlandı. Bu gece mehtap var.
Adalar arası mehtap turları
düzenledim. Aman, sakın diğer
denizlerimizde olduğu gibi bir
patırdı bir gürültü, çingene
çalar, kürt oynar moduna
girmeyelim sakın. Hani bizde
bir şarkı var, bilirsiniz. “Biz her
gece Heybelide mehtaba
çıkardık”. Yesari Asım Arsoy’a
saygımızı yitirmeyelim.

Hafif bir rüzgâr beni Burgaz
Adasına götürdü. 2003 yılının
talihsiz yangınını hatırladım ve
kocaman çam ağaçları diktim
adanın tepesine, Kalpazan
kayaya gittim güneşin batışını
seyrettim, anılarım canlandı,
sonra sahile kadar yürüdüm
ama o yokuşu şarkılar
söyleyerek indiğimiz günlerden
kimse yoktu yanımda. Onlar
neredeler? Tepemde uçuşan
martılara baktım, kuşların
kanat çırpışları bana sanki
“Onlar buradalar, bilinmeyeni
yaşıyorlar, üzme onları” dedi. 

Bindim tekneme, yosun
kokusu sindi ciğerlerime,
uzandım, minik dalgalar şıp-şıp
tekneye vuruyor. Hatıralara
gömüyorlar beni. Okyanusların
derinliklerine dalıyorum.
Zaman durdu, bir gülücük, bir
damla yaş birbirine karıştı.
Pirinci taşından ayıkladım,
taşları tek tek denize attım.
Sonra, yıllar sonra aldım oltayı
elime, yemlerim hazır,
kurutmuştum midyelerimi,
çapariyi fırlattım denize, oltayı
ufak ufak oynattım parmağımla.
Ayy! Balık var balık. Tam
çekerken olta birden ağırlaştı.

Çektim…çektim…Birkaç
istavrit, bir tanesi tam
kuyruğundan yakalanmış.
Ağırlık ondandı tabii.
Kurtardım o sırtından
vurulmuş gibi kadersiz balığı.
Tam denize fırlatırken
Heybeliada güldü yüzüme: “Sen
ilk balığını da çocukken benim
sularımda yakalamamış
mıydın? O lapini kokana kadar
saklamamış mıydın?” dedi
bana. Evet, Heybeliada’ya bir
borcum var. Hayal
mekanizmamı çalıştırdım ve
adaya, sahilden tepesine kadar
uzanan bir iki füniküler
armağan ettim. Kocaman bir

alışveriş merkezi kurdum
adanın arka tarafına ve sonra
hayallerimi Büyük Adaya doğru
akıttım.

Sihirli gücümle adayı iskele
meydanındaki o korkunç
kalabalıktan kurtardım, koştum
gittim ada müzesini tekrar
gezdim. Kolilerle eşya armağan
edilmiş, hepsi değerli ama yine
de seçilmeyi bekliyorlar. Nasıl
yaptım bilemiyorum ama
içimdeki heyecanı dışa akıttım
ve bedenimden fırlayan sevinç
kıvılcımları eşyaları birden
canlandırdı ve onlar birbirlerini
kucakladılar, inanılmaz bir
şekilde geçmişle gelecek
arasında bir bağ
oluşturabildikleri için
mutluluklarını ifade ettiler. 

Nizam Caddesinde
yürüyorum. Hoparlörlerden
hafif müzik dinleniyor. Ne güzel
hayal etmişim. Günün belirli
saatlerinde kısa kısa da olsa
müzik dinleyebilsek, bu
alışkanlık tüm adalara yayılsa
diyorum.

Dünyayı ancak bizler
değiştirebiliriz diye
düşünürken, at kişnemesiyle
kendime geldim. Yanımdan
yürüyen hanım ikaz edebilirdi
ama etmedi. Gerek duymadı
her halde.

İnsan ilişkileri ne kadar
değişti. At arabası uzaklaştı.
Kadın yürüdü gitti. Bense, öyle
durup arkasından bakakaldım.
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Adalar Müzesi 2011 yılına
hızlı başladı.

2010’a Çınar mevkeindeki
kültür alanının düzenlenmesi ve
müzenin geçici sergiler alanına
dönüştürülmesiyle, Aya Nikola
mevkiindeki belediyeye ait eski
helikopte hangarının
restorasyonu ve müzenin üç
sergisiyle kalıcı bölümlerinin
açılışınısığdıran müzenin
kuruluşu tamamlanmıştı.

2011’in ilk sergisinin açılışı, 2
Temmuz 2011 Cumartesi günü
Çınar süreli sergiler alanında
yapıldı.

500’e yakın davetlinin
katıldığı açılışta, 2011 yılının
müzenin büyüme yılı olacağı
açıklandı.

Adalar Müzesi’nin kurucuları
Adalar Vakfı ve Adalar
Belediyesi adına ilk konuşmayı
Adalar Vakfı başkanı Halim
Bulutoğlu yaptı. Bulutoğlu
Adalar Müzesi’nin İstanbul’da
kent müzelerinin öncüsü
olduğunu, Adalar’ın ardından
yeni kent müzelerinin de sıraya

girdiğini, 2 ay önce Bakırköy
Kent Müzesi’nin açıldığını,
diğerlerinin de arkadan
geleceğini söyledi. Adalar
Müzesi’nin 2011 yılının ilk
aylarında Dünya Müzeleri Birliği
ICOM’a üyelik başvurusunda
bulunduğunu ve kabul edildiğini
müjdeledi. Bir sivil toplum
kuruluşu ve yerel yönetim
tarafından İstanbul’da kurulan
ilk müze olması açısından da
Adalar Müzesi’nin öncü
olduğunu vurguladı. Bulutoğlu,
2010’un Adalar Müzesi için
kuruluş yılı olduğunu, 2011’in
ise büyüme yılı olacağını,
temmuz 2011 sonunda müzenin
kalıcı bölümünün bulunduğu
Aya Nikola bölgesindeki
225m2’lik kapalı alanın 700
m2’nin üzerine çıkacağını, yeni
bir süreli sergiler alanının da
müzeye katılacağını sözlerine
ekledi.

Adalar Belediye Başkanı
Mustafa Farsakoğlu, Adalar
Müzesi’nin kuruluşuna emeği
geçen herkese teşekkür ederek

Adalar Müzesi’nden 2011’in ilk sergisi 2 Temmuz 2011 Cumartesi günü
açıldı. 

“Adalar Binalar Mimarlar”
Sergi, Adalar Müzesi Çınar Müze Alanı’nda açıldı. 2012 Haziran ayına kadar açık kalacak
olan sergi, Adalar’ın mimari mirasını koruma ve kayıt altına almak açısından büyük önem
taşıyor.
Serginin küratörlüğünü Hasan Kuruyazıcı, tasarımını Erkal Yavi yaptı. 
Sergide yer alan binaların fotoğrafları Gökhan Tan, Kadir Can ve Murat Öztürk tarafından
çekildi. Serginin danışmanları ise Akillas Milas ve Ahmet Tanrıverdi.
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başladığı konuşmasında, tüm
engellere dağmen müzenin
kuruluşunu tamamladıklarını,
tüm çalışmaların belediye
meclisi kararına dayanarak ve
yasal zeminde gerçekleştiğini,
müze yatırımı sayesinde
mezbelelik ve çöp yığını olan
alanların temizlenip restore
edilerek Adalar’a
kazandırıldığını vurguladı.
Açılan bu yeni serginin
Adalar’ın zengin mimari
mirasını ortaya çıkarması, kayıt
altına alması ve koruma bilincini
geliştirmesi açısından çok
önemli olduğunu söyleyen
Farsakoğlu, Adalar’da teslilli
2000’e yakın bina olduğunu ama
bu binaların korunamadığını,
çoğuna yanlış müdahalelerde
bulunulduğunu vurguladı.

Farsakoğlu, Adalar’daki kamu
kurumlarına, cemaatlere,
STK’lara ve katkıda bulunan
tüm Adalılara teşekkür etti.

Adalar Binalar Mİmarlar
sergisinin küratörü Hasan
Kuruyazıcı, sergiye emeği geçen
kişilere teşekkür ederek
başladığı konuşmasında, uzun
süredir İstanbul’un mimarlarını
kayıt altına almak için yaptığı
çalışmada Adalar’ın önemli yer
tuttuğunu, sergi hazırlıkları
sırasında yeni mimarlara
ulaşmaktan büyük mutluluk
duyduğunu, ama aynı zamanda
bu mimarların kimi eserlerinin
göz göre göre yok edilmiş
olmasına tanık olmaktan da
üzüldüğünü anlattı. Rant
hırsının birilerine kazanç
sağladığını ama Adalar’a ve

mimari mirasa büyük zarar
verdiğini örnekleriyle dile
getirdi.

Kuruyazıcı’nın sergi girişinde
de yer alan sunuş yazısını
aşağıda bulacaksınız.

“Adalar’a zenginlik katan
mimar ve kalfaları yad
ediyoruz.”

Adalar’ın İstanbul’un semtleri
arasında eskiden beri özel bir
yeri olagelmiştir. Bizans
döneminde Adalar’da yerleşim
olarak küçük balıkçı köyleri
vardır. Öte yandan
imparatorların, komutanların ve
üst düzey din adamlarının
güçlerini yitirdiklerinde
gözlerine mil çekildikten sonra
kapatıldıkları manastırlar
Adalar’ın daha o zamanlardaki
önemini gösterir. Daha sonra,

Osmanlı döneminde bu
işlevlerini yitiren Adalar’da
yaşam yine sadece bu balıkçı
köyleri ve manastırlarla
sürmüştür. O günlerin bilinen
en eski mimarlık örnekleri de
bu manastırlar ve kiliselerdir.
Sadece basit konutlar değil, bu
tür kâgir binalardan da
günümüze kadar ulaşan yoktur.
Heybeliada’da 1828’de Bahriye
Mektebi’nin (Mekteb-i Fünûn-ı
Bahriye-i Şâhâne) kurulması
buraya yapılaşmanın ilk
örneklerini getirmişse de, asıl
gelişme 19. yüzyılın ortalarında
başlar. 1846’da İstanbul’dan
düzenli vapur seferlerinin
konması, 1839 Tanzimat
Fermanıyla bir takım haklar
elde eden ve yavaş yavaş
Avrupa burjuvazisininki gibi bir
yaşam tarzına yönelen

gayrimüslim Osmanlıların
zengin kesiminin yazları
Adalar’da sayfiyeye gitmesini
kolaylaştırır. Bu kesim kısa
zamanda Adalar’da irili ufaklı
köşkler yaptırır. 1856’daki
Islahat Fermanı gayrimüslimleri
daha da ferahlatmıştır.
Adalar’da yapılaşma süreci hız
kazanır. Bugün Adalar’daki
binaların hemen tümü
19.yüzyılın ortalarından
günümüze kadar inşa
edilenlerdir.

Yalnız Ada binaları derken,
her ne kadar büyük oranda
konutlar kastediliyorsa da, kilise,
cami, sinagog, okul, otel,
lokanta, kulüp vb gibi dinden
eğitime, spordan eğlence ve
hizmete kadar çeşitli sektörle
ait binalar da unutulmamalıdır.

Adalar’daki konut binalarının



üslupsal niteliklerinden söz
edilebilir mi? Adalar’a özgü bir
mimari üslup var mı? Hemen
her yerdeki sayfiye evlerinde
olduğu gibi Adalar’da da
konutların çoğunun içinin
havalanması düşünülmüş,
bazılarında bunu sağlamak için,
iki yanı da dışa bakan
salonlarıyla “karnıyarık” plan
uygulanmıştır. Yine balkon, Ada
konutlarının hemen hepsinin
olmazsa olmaz bir parçasıdır.
Ama bugüne kadar konutları
planları açısından inceleyen ilgili
bir çalışma yapılmadığından
henüz bu konuda daha fazla fikir
yürütecek durumda değiliz.
Üslup değerlendirmesini sadece
cephelere bakarak yaptığımızda
ise bu konuda birkaç davranışın

öne çıktığı görülür. Bunlardan
biri eklektik, yani seçmeci
tutumdur ve birçok mimari
üsluptan derlenmiş çeşitli
öğelerin aynı binada bir araya
getirilmesinden oluşur.
Adalar’daki eski konutların çoğu
da böyle sınıflandırılabilir. Neo-
grek ya da neo-klasik binalar ise
(Büyükada’daki Sabuncu Köşkü)
belirli bir kişisel yorum içinde,
tek bir klasik üslubun
uygulandığı örneklerdir. Art-
nouveau, Art-deco
(Büyükada’daki Dikmen Evi) ve
Milli Mimari (Büyükada İskelesi)
üsluplarının, çok az sayıda da
olsa başarılı örnekleri vardır.
Yine az sayıda, belirli bir üsluba
sokulamayacak, belki mimarının
yarattığı kişisel bir üslupla

biçimlenmiş binalara da rastlanır
(Büyükada’daki Sivastopulos-
Triandafilidis Köşkü). Bunların
hepsi 19.yüzyıl ve 20.yüzyıl başı
binalarıdır. 1940’lardan itibaren
ise, daha çok modern mimari
genel tanımı içine sokulabilecek
binaların yapıldığı görülür
(Büyükada’da Rıza Derviş Evi,
Sadıkoğlu Evi, Zeki Sâyar Evi;
Burgazadası’ndaki Rotmann Evi,
Kamhi-Grünberg İkiz Villası,
Goldenberg Villası, Treves-
Katalan Evi;  Kınalıada Camisi
vb). Bir de, çoğunlukla apartman
binalarındaki “şekilsizlik”
üslubundan söz edilebilir ki,
bunları “mimari” kavramı içinde
ele almamak daha doğru olur. 

Bu sergi Adalar’ın bütün bu
mimari zenginliğini ortaya

koymak, erozyana uğrayan,
vandalca yok edilerek âdeta
“nesilleri yok olmaya” yüz tutan
binaları sizlere hatırlatmak,
onları inşa eden mimarları ve
kalfaları yad etmek amacıyla
hazırlandı. Birçok eksiği olması
kaçınılmaz. Ulaşamadığımız
daha pek çok mimarı ya da
kalfası bilinen bina olduğunu
biliyoruz ve sizlerin yardımıyla
onlara ulaşmayı umuyoruz.
Sergide yer almayan, mimarını
ya da kalfasını bildiğiniz binaları,
kaynak da belirterek bize
bildirirseniz, sizin de bu
çalışmaya bir katkınız olacaktır. 

Hasan Kuruyazıcı
20.06.2011
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Çalışmalarına 2007 yılında
Büyükada İskele karşısında
başlayan Adaevi, 4 yılın
ardından Adalar Müzesi Çınar
Müze Alanı’ndaki yeni yerine
taşındı.

2011 yılı Şubat ayında
restorasyon çalışmalarına
başlanan yeni Adaevi, 50 m2’lik
kapalı alana ve 100m2’lik açık
alana sahip.

Kapalı alan galeri olarak
düzenlendi. Açık alanda ise,
sohbet toplantıları, film
gösterimleri, konserler
düzenleniyor.

Adaevi 2011 yaz etkinlikleri
de haziran ayı sonunda başladı.
Adaevi temmuz ayına oldukça
yoğun bir programla girdi.

2 önemli sergi temmuz içinde
açıldı. Bunlardan biri, Adalar
müzesi 2011 sergilerinden
Adalar Binalar Mimarlar
sergisiyle paralel olarak açılan
Şakül sergisi. Dr. Doğan
Başak’ın dünyanın her yerinden
topladığı 700 parçalık şakül
koleksiyonundan seçilerek
hazırlanan şakül sergisi 15 gün
açık kaldı.

Temmuz ayının ikinci sergisi,
Can Tatlıparmak’ın
resimlerinden oluşuyor. Sergi
Temmuz sonuna kadar açık
kalacak.

ETMuzla birlikte Adaevi’nin
çok ilgi gören sohbetleri de
yoğunlaştı. İlk sohbetin konusu
seçimler ve konuşmacısı Oral

Çalışlar idi. İkinci konuşmacı
Prof. Dr. Fatmagül Berktay,
Osmanlı’da Harem-i
Hümayun’u anlattı.

Üçüncü konuşmacı Cem
Mansur, temmuzun son
konuşmacısı ise Mete Çubukçu
olacak.

Adaevi konserleri, atölyeleri,
film gösterimleri de devam
ediyor. 

Ağustos programını,
www.adalarmuzesi.org
adresinden izleyebilirsiniz.
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Nisan ayında değerli
arkadaşım Engin Akel'in
girişimiyle Atina'daki
Burgazadalı dostlarımızla
birarada olmayı ve hasret
gidermeyi planladık. 18 Mayıs
2011 tarihinde eşim Aynur ve
kızım Azra ile Atina'ya hareket
ettik. 

Her zamn olduğu gibi bizi
arabasıyla karşılayan mahalle
arkadaşım Lefter Damaove
sevgili eşi Kasandra, otele
uğramamıza izin vermeden 140
km. güneydeki Yunanistan'ın ilk
başkenti Naflion'a götürdüler. 

Daha önceki gezilerimden
bildiğim bu kentin 1825
yılındaki gibi muhafaza
edilmesine imrenerek ve
gıptayla bakmaktan başka
elimden bir şey gelmiyor ne
yazık ki. Neden bizim
yaşadığımız şu güzelim
Marmara'nın incisi denilen
Adalar eski değerleriyle
muhafaza edilemedi? 

Akşamın ışıklaryla beraber
otelimize ulaştık. Geldiğimizi
haber alan dostların telefonları,
otele gelmeleri ve konuk
olacağımız bir hafta boyunca
yemek davetleri program
yapmamızı zorlaştırdı. 

Cuma akşamı Burgazadalı
dostlarla Alimos'daki bir
tavernada birlikte olduk. Eski
anılar tazelendi, yeni hikayeler
anlatıldı, kadehlerimiz dostluğa

ve kardeşliğe kalktı. 2012
yılında Burgazada'da buluşmak
üzere sözler veridi. 

Büyükadalı, Heybeliadalı ve
Kınalıadalı dostlarımızı da bu
arada ziyaret ettim. Bu gezimin
ağırlığını eşim ve kızımla, daha
ziyade turistik amaçlı
kullandım. Mitolojisiyle büyük
bir turizm geliri elde eden
Yunanistan'ın Sunio bölgesinde
denizlerin tanrısı Poseidon'un
karaya çıktığı yer ve babası için
yapılmış anıtı seyrederken
kekliklerin soframızda
dolaşması ilginçti. 

Atina'da denizin hemen
yanında, çöküntü bir göl olan
Vulagmeni, yaz-kış 26 derecelik
suyu ile yüzülen nadir
yerlerden biri. Halkida'nın 30
metre yakınındaki Evye
Adası’na asma köprü ile geçip,
o daracık boğazın suyunun 6
saat kuzeye, 6 saat güneye
akışını seyretmek de şaşırttı
bizi. Evye adasındaki Dırfis
dağının etklerinde
çağlayanların, derelerin ve
yeşiliklerin arasında yediğimiz
oğlak eti, bana Sapanca’daki
Maşukiye'yi hatırlattı. Burada
yetişen "vlita" isimli ot, radikaya
benziyor ama nefis mi nefis.
Haşlanıp limon ve zeytinyağı
ilavesiyle ılık yeniyor. Hemen
her tavernada bulunan "tiro
kafteri" bize göre kırk peynir,
süzme yoğurt ve acı biber ile
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yapılıyor. Zaten anlamı da
yakan peynir veya acı peynir. 

Lefter'in kuzeni, tiyatro ve
TV yıldızı Naki  de bizi yalnız
bırakmayan arkadaşımdı.
Fransızlar'ın işlettiği
Lavrion'daki maden ocağında
Yunanistan tarihinin ilk grevinin
yapıldığını anlattı.
Göçmenlerin bolca bulunduğu
bu bölgede 1980 sonrası
Türkiye'den çok sayıda politik
sığınmacının geldiğini, yasa dışı
örgüt liderlerinin adeta giriş
kapısı olduğunu anlattılar.
Mevcut ahalinin yarısına yakını
göçmenlerden oluşuyor.
Yunanlılar onların
korkusundan haraç verdiklerini
itiraf etiler. Her göçmen için
AB, Yunan hükümetine 3000
evro veriyor. Kaçaklar
pasaportlarını imha edip
Yunanistan’da kalıyorlar. 

AB’ye girmek istiyoruz ama
ceremelerine de katlanabilecek
miyiz? Özelikle son dönemde
giriş yapan kaçakların hemen
hemen tamamı yasa dışı işlerle
uğraşıyor, gasp yapıyor, adam
yaralıyor, öldürüyor,
uyuşturucu satıyor, işportacılık
yapıyor. 12 milyonluk
komşumuz 2 milyonunu
göçmenlerin oluşturduğu
dengenin bozuk olduğu bir yer
olmuş.

Konsolos yardımcımız Süalp
Erdoğan Bey ile İrini Notis'in
evindeki davette tanıştım. T.C.
Ziraat Bankamızın
Yunanistan'da ipotek karşılığı
düşük faizle kredi verdiğini,
haftada en az dört defa Yunan
Parlamentosu’nda bukonu

hakkında önergeler verildiğini
anlattı. 

Yunanlılar, topraklarının
Türklere geçeceği korkusunu
yaşıyorlar. 

Bir çarpıcı gözlemim de
alışverişlerde Türk
bankalarının kartı geçiyor,
Yunan bankalarının kartı ne
yazık ki bazen geçmiyor.
Yanımda benimle beraber
gezen bir Rum arkadaşımın
başına gelen bu olay ilginç değil
mi?

Ekonomik kırize rağmen
tavernalar, kafeler iş yapıyor.
Her gün bir eylem var Atina'da.
2004 Olimpiyatlarını almış
olmalarının ceremesini
çektiklerini söyleyenler
çoğunlukta. 

Bu kısa yazımı Burgazadalı
arkadaşlarımın hiç dinmeyen
Burgazada özlemini duyurarak
bitiriyorum: 

Agapimu Antigoni.

Atina’dakiİstanbullulara
dönüşyolu

Dışişleri Bakanı Davutoğlu, Mayıs ayı başında Yunanistan’a
resmi bir ziyaret gerçekleştirdi ve görüşmelerde bulundu.

Davutoğlu’nun görüştüğü heyetler arasında, Atina’daki
İstanbulluların Ekümenik Federasyonu ve Gökçeadalılar Derneği
yetkilileri de bulunuyordu.

Toplantıya Atina’daki Politis Gazetesi’nin ve dergimizin
habercisi Statis Arvanitis de katıldı.

Toplantıda ayrıca Atina’daki İstanbullu işadamları da yer aldı.
Toplantıya katılanların Davutoğlu’ndan Türkiye hükümetinin

ele almasını ve değerlendirmesini istedikleri talepleri de vardı.
Bunların bir bölümü

şöyle:
- Yunanistan’daki

ekonomik kriz, Türkiye’ye
dönüş isteklerini artırdı.
Devlet dönmek isteyen eski
İstanbullulara kolaylık
sağlayabilir, destek olabilir
mi?

- Türkiye’ye terk edip
askerlik görevlerini de
yapmamış olan
İstanbulluların geri
dönmeleri durumunda
askerlik bedeli
ödemememeleri ve bu
durumun Türk tebasına
geçirilmeleri önünde bir

engel olmaması sağlanabilir mi?
- 1964 yılında gönderilen ya da gitmek zorunda kalan

İstanbulluların mülkiyet problemleri ve haksızlıkıarın
giderilmesine yönelik adım atılabilir mi? (Azınlık Vakıfları’na
yönelik haksızlıkların giderilmesine yönelik adımların
Yunanistan’daki İstanbullular arasında bir umut yarattığı not
edilmeli.)

Toplantıda, bu ve benzeri sorunlar üzerine görüşmelerde
bulunması için Atina’daki İstanbulların Ekümenik
Federasyonu’nun Ankara ziyareti ve resmi temaslarda bulunması
da dile getirildi.
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Babam yıllar yılı hiçbir yere
değişmeyeceği adadaki

küçük yazlık evin tapusunu
aldığında takvimler 1959 kışını
gösteriyordu. Kumsal’da,
denize paralel ikinci sokakta
yer alan tek katlı bu şirin ev
1901’de yapılmıştı ve tapuda
sokağının adı Panço olarak
geçiyordu. Sonradan adı
Pancur olarak değiştirilen
sokağın o yıllardaki sakinlerinin
çoğu, yaz kış adada yaşayan
orta halli Türk ve Rum
ailelerdi.

Babamın iskeleye ve denize
yakın olduğu için tercih ettiği
bahçeli evin eski sahibinin adı
Gizela’ydı ama bize satılmasına
önayak olan onun kızı, Nevin
halamın çocukluk arkadaşı Dr.
Frida’ydı. 1960 baharında çoluk
çocuk evi görmeye gittiğimizde
henüz en büyüğü sekiz yaşında
olan dört kardeştik ve ben ikiz
eşi olarak sıralamada
dördüncüydüm. Beşincinin
temelleri de o yaz başı atılmış
olmalı ki 1961 Şubatında
aramıza katıldı ve ertesi
yazdan itibaren Kumsal’da dört
kız bir erkekten oluşan “beş
kardeşler” olarak tanındık. 

1951’de evlenen annemle
babam her yaz adanın değişik
yerlerinde ev kiralamış ama aile
nüfusu kabardıkça ev bulmaları
zorlaşmıştı. Babam en son
1959 ilkbaharında adada bir ev

beğenip kiralamaya karar
vermiş ve bir miktar ön ödeme
yapmıştı, ancak yaz gelip eve
taşındığımızda ev sahibi “Bu
kadar çok çocuğunuz olduğunu
söylememiştiniz” diyerek
kontrattan caymaya kalkmış,
eşyalarımızı içeri almak
istememiş, sonra araya birileri
sokularak ikna edilmişti. Bu
annem için bardağı taşıran son
damla olmuş ve resti çekmişti:
“Bir daha adaya kiracı miracı
gelmem, yazın da otururum
Nişantaşı’nda!” Çocukluğunun

ve gençliğinin en güzel yazlarını
Burgaz’da geçiren babam
annemin bu restini görünce
1960 yazında kendi evimize
taşınmıştık. 

Yığma kagir yapıdaki bu ev o

yıllarda hardal sarısı
rengindeydi ve kahve renkli
pancurları vardı. Evin hem ön
hem de arka cephesinde küçük
birer bahçe bulunuyordu. Ön
bahçe margaritalar ve güllerle
kaplıydı. Orta yerde bir

Panço sokağın çocukları...
Nilgün Refiğ Pala

Pancur Sokak , 1973 (üstte)
Pancur Sokak - Bugün. 
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çardak, üzerinde nefis çavuş
üzümleri veren bir asma vardı.
Ön ve arka bahçede incir, nar
ve dut ağaçları bulunuyordu.
Bunlara sonradan yeşil erik ve
babamın diktiği malta eriği
ağaçları eklendi. Annem
mevsiminde meyveleri toplatır,
tepsilere bölüştürür ve
komşulara dağıtırdı. Evin yanı
başında Panayot’un bahçesi
diye bilinen büyük bir sebze
meyve bahçesi vardı. Bahçenin
sınırları o yıllarda tek binadan
oluşan Musevi Sinagogu’na
kadar dayanıyordu. Evin arka
tarafında kalan ve sokağın
bitimine kadar uzanan boş arsa
ise o yıllarda adada futbola
meraklı her gencin top

koşturma sahasıydı. 1960'larda
sokağın en yaşlısı, bahçesinde
elleriyle nefis güller yetiştiren
Müzeyyen teyzeydi. Başında
beyaz örtüsü ile her gün yavaş
adımlarla sokağı kateden

Müzeyyen teyze, bir gün bana,
“Ben çocukluğumdan beri
adada yaşıyorum, sizin
taşındığınız ev, sokağın en eski
evi” demişti. 

İlk arkadaşlar ve oyunlar
Sokaktaki ilk arkadaşlarımız,

yazlıkçı Anastasyadis ailesinin
üç çocuğundan en küçüğü olan
Miranda ve yaz kış adada
oturan, birkaç yıl önce Atina’da
ölen ayakkabıcı Manol ustanın
kızı Sula’ydı. Mirandalar’ın tek
atlı özel bir faytonu vardı ve
faytoncu Miranda'nın her daim
şık ve bakımlı annesini sabah
akşam adadaki ahbaplarına ya
da iskeleye götürür getirirdi.
Sokakta akranımız olan
çocuklardan yıllar içinde büyük

bir oyun grubumuz oluştu.
Aramızda saklambaç, köşe
kapmaca, yakar top, evcilik,
seksek gibi oyunlar oynardık.
Biz beş kardeş olduğumuz için,
oyun kurmak isteyenler
kapımızdan ayrılmazdı. Ara
sıra bazı evlerin girişlerinde
“İmam Bayıldı”, “Papaz Kaçtı”
gibi isimler verdiğimiz skeçler
sergilerdik. Sokağın en eski
sakinlerinden polis Hilmi
amcanın oğlu Mehmet ile
futbolcu Naime, ablası Nilüfer
ve komşuları Momo da
arkadaşlarımız arasına
katılmıştı. Komşu sokaklardan
amca çocuklarımız Oktay ve
Sevinç ile Philip, Madlen, Ceni
gibi arkadaşlar da sokağımızın

müdavimleri arasındaydı.
Sokağımızda 1960'lı yılların

en popüler oyunlarından biri
de "kibrit"ti. Kibrit kutularının
üzerinde şehirlerin o isimle
özdeşleşmiş ürünlerinin adları
yer alırdı. Amasya elması,
Samsun tütünü gibi… Kibrit
kapaklarını kesip biriktirir ve
bunlarla “el” veya “duvar”
adını verdiğimiz oyunlar
oynardık. Oyun, karşılıklı
olarak atılan kibrit
kapaklarından aynısını üste
atanın tüm eli kazanması
esasına dayanıyordu. Kibriti
bitenler, kazananlardan parayla
satın alırdı. Oyundan başımızı
kaldırmayıp annemi
kızdırdığımızda, içi kibrit dolu

torbalarımız Panayot’un
bahçesindeki kuyunun dibini
boylardı! Bu oyunun bir
benzeri de sakızlardan çıkan
artist resimleriyle oynanırdı. 

"Top elime geçerse"
Sokakta oynamamızın da

Panayot’un bahçesinde bizler
abi alba olmuşuz. 

Panayot’un bahçesinin yerinde
şimdi bu bina var.
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annem tarafından belirlenmiş
saatleri vardı. Kahvaltıdan
sonra ya bir oyun grubuna
katılır ya da bisiklete biner,
sonra Kumsal’a gidip itfaiyenin
karşısından denize girerdik.
Öğlen her gün aynı saatte
bahçede asmanın altındaki
masada yemeğimizi yerdik.
Annem kızgın güneşin tepede
olduğu ve herkesin öğle uykusu
uyuyabileceği saatlerde sokağa
çıkmamıza izin vermez,
bahçenin demir kapısına asma
kilidi geçirir, “Hadi bakalım
yatağa, ister uyuyun ister kitap
okuyun, dondurmacı geçene
kadar dinlenin” derdi. Biz de
dondurmacımızın "vişne
çukulat kaymak" diye bağıran
sesini duyacağımız anı iple
çekerdik. Annem, bizi sokağa
çıkarmadığı saatlerde kapı
önünde gürültü yapan
çocukları da, “Sizin eviniz yok
mu, uyuyanlara saygı gösterin
biraz” diye azarlardı. Hele
arkadaki arsada top
koşturanların bağırış
çağırışlarından hiç haz etmez,
bir de o top çatıyı aşıp bizim
bahçenin ortasına düşerse
düşürenin gözünün yaşına
bakmaz, topu kesmekle tehdit
ederdi. Annemin öğle uykusuna
yattığı saatlerde pencerelerden
kendimizi sokağa attığımız
günler de olurdu. Benzer bir
anıyı, yıllar sonra sahibi olduğu
laboratuvarda tanışma olanağı
bulduğum Dr. Frida’dan
dinlemiştim; bana, “Annem
babam gece gezmesine
çıkmamı istemezlerdi, evlenip
onlarla kaldığım zaman bile bu

kural değişmemişti, onlar
yatınca biz pencereden
kaçardık” demişti. 

Sokakta oynamaya doymak
bilmeyen biz beş kardeşi,
akşamları eve sokmak babamın
göreviydi. Babam her akşam
beşimizin ismini doğum
sıramıza göre "Aynur! Lale!
Fahri! Nilgün! Güzide!" diye
sayarak bizi yatmaya çağırır,
mutat yoklaması bitince bahçe
kapısını kilitlerdi.

Sokağımızın sakinlerinden
siyah yas kıyafetlerine
bürünmüş dul bir kadının
Sofula ve Zaharo adında iki
kızı vardı. Ben beş
yaşlarındayken, bisikletlerinin
arkasına oturtup beni
Kumsal’da dolaştırdıklarını,
dolgu alanların henüz
yapılmadığı o yıllarda yollar
dar ve kıyıdan yüksek
olduğundan denize düşmekten
korktuğumu hatırlarım. Karşı
komşumuzun genç kızı Eleni de
beni bisikletinin arkasına
oturtup çarşıya götürür,
şekerleme ve sakız alır, tur
attırıp geri getirirdi. Çocukken
mahallede oturan Rum
arkadaşlarımızla çat pat
konuşacak kadar da Rumca
öğrenmiştik. 

Panayot'un bahçesi
Evimizin yanındaki meyve

sebze bahçesinde bahçıvan
Panayot gün boyu başında
geniş şapkası, ayağında
botlarıyla çalışırdı. Annem her
sabah evin ihtiyacına göre
Panayot’tan kıvırcık salata,
maydanoz, dereotu, nane,
biber gibi taze yeşillikler ve

çeşitli mevsim sebzeleri alır,
bunlarla güzel yemekler
yapardı. Panayot’un akibetini
bilmiyorum, ama 70'li yıllara
doğru bahçesindeki meyve
ağaçları söküldü ve arazi
parsellenip yerine Sinagog’un
ikinci binası ile Yasemin
apartmanı yapıldı. Gözümüzün
önünde uzanıp giden yemyeşil
bahçenin yerini betonarme
binalar aldı.

Gençlerin top sahası olarak
kullandıkları arsanın alt
köşesinde, Anastasyadisler’in
evinin karşısında yüksekçe bir
duvar ve ardında bir incir ağacı
vardı. 8 yaşında olduğum yaz, o
duvarın tepesine çıkıp
meyvelere asılmış, tuttuğum
incirin elimde kalmasıyla
dengemi kaybederek sokağın
orta yerine kafa üstü
çakılmıştım. Beni eve getirip
baygın halde holdeki kanapeye

yatırmışlardı. Annem hemen
doktor çağırmış, gelen doktor
“Sabaha çıkarsa atlatır” deyip
gitmişti. Ara sıra gözümü
açtığımda bahçeye doluşan
komşu kadınların elleriyle
yanaklarını döverek “Ah
yavrimu, ah pedimu, ah
koriçakimu” diye
dövündüklerini hatırlıyorum.
Annemin getirdiği ikinci doktor
başıma buz torbası koydurmuş

Beş kardeş, anne ve
babamızla kumsaldayız.
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ve bir ay yatak istirahati
vermişti, sonrasında toparlanıp
sokağa kavuşmuştum. Meyvesi
için hayatımı riske attığım o
incir ağacı sonradan kesildi.
Şimdi yerinde bir ceviz ağacı
yükseliyor. Arsa ise 70’li
yılların ikinci yarısında parsel
parsel satılıp inşaatlarla
dolduruldu. İki yanımızdaki
inşaatları yapanlar babama da

evimizi kendilerine verme
karşılığında kat teklif ettiler.
Babam teklifleri, “Ben adaya bu
bahçe için geliyorum,
İstanbul’da zaten apartman
dairesinde oturuyorum, katı ne
yapayım” diyerek reddetti.
İnşaatlar yükseldikçe bizim ev
üç dört katlı binaların
gölgesinde kaldı, son yıllarda
kaldırımlar da yükseltilince yarı

yarıya zemine gömüldü.
Göçler, gidenler, gelenler
Sokağımızın nüfus yapısı

1964’te Rumların göçüyle
değişti, Mirandalar, Sofulalar,
Zaharolar, Eleniler gitti, Sofiler,
Bekiler, Klaralar, Zafiralar
geldi. Yeni gelenlerle de kısa
sürede iyi komşuluk ilişkileri
kuruldu. Biz beş kardeş de
büyüdük. Artık kibrit değil
kağıt oyunları oynuyorduk.
Sokağın Fani, İzak gibi yeni

çocuklarına ablalık, ağabeylik
yapıyorduk. Dinleyici
isteklerinin eksik olmadığı
akşam fasıllarımız da
meşhurdu. Saat 5'ten sonra en
güzel kıyafetlerle iskeleye
gidilir, yeni plakları dinlemek
için karakolun arkasındaki Golf
kulübün, akşam da Lale, Yeni,
Mehtap, Hakan sinemalarından
birinin yolu tutulurdu. 

Pancur sokağın simgesiyse
Sinagog'tu. Musevilerin bayram
ve özel günlerinde faytonlar
sabahın erken saatlerinden
itibaren Sinagog'a adanın her
yerinden şık giyimli hanımları
ve beyleri taşır, sonra dua
çıkışını beklemek üzere
sokakta kuyruğa girerlerdi. Son
yıllarda İstanbul'da yaşanan
kanlı sinagog baskınlarından
sonra alınan güvenlik önlemleri
nedeniyle Pancur Sokak yazları
adeta tutsak sokağa dönüştü.

Sokaktaki evler de zamanla el
değiştirdi, bir kısmı sahipsiz
kalıp bakımsızlıktan viraneye
döndü. Bazılarının yerine
yenileri yapıldı. Bugün 110
yaşında olan bizim ev ise hala
yerli yerinde. 1989 yazı
sonunda babamı kaybedince
anneme onun çok sevdiği evde
anılarla yaşamak zor geldi.
Sonraki on yazını Heybeli'de
geçirdi. Yaşlanıp Heybeli'nin
yokuşlarına dayanamaz olunca
2000 yazında düzayak Pancur
sokağa geri döndü. Ama
1960'dan beri yaşadığı sokağını
bıraktığı gibi bulmadı. Sokak
yeni göçler almış, son gelenler
kendi yaşam tarzlarını,
adetlerini getirmişti. Sokağın

orta yerinde mangal yakılması,
halı yıkanması, günün her
saatinde gürültü, kışın evimiz
boş kaldığında bahçedeki
ağaçların kesilip odun
yapılması ya da manzara için
kökünün kurutulması, meyve
koparmak için çatının
kiremitlerinin kırılması, artık
sokağın en yaşlısı olan ve
komşuluk ilişkilerinde saygı
arayan annemi son yıllarında
çok üzdü.

Biz geçmişin Panço, şimdinin
Pancur sokağının çocuklarıysa,
okuduk, iş ve meslek sahibi
olduk, evlendik, çoluk çocuğa
karıştık, sonunda her birimiz
bir yerlere dağıldık. En eski
çocukluk arkadaşlarımdan
Sula’yı Atina’dan geldikçe
görüyorum, Miranda’yı ise
kızım Facebook’ta buldu, ama
o Türkçeyi unutmuştu.
Kendisini adaya davet ettim.
Bakalım yeniden buluşabilecek
miyiz? Ben annem yaşadığı
sürece sokağımla gönül bağımı
hiç koparmadım. 2010 yazı
annemin adadaki son yazı oldu,
Ağustos sonunda 90 yaşına
basan annem eylülde deniz
ambulansı ile adadan ayrıldı.
Onu Aralık ayının 4’ünde
kaybettik, 5'inde "Etemciğinin"
yanına uğurladık. Bu yazıyı,
son günlerine kadar sadık bir
"Adalı okuru" olan sevgili
annem Melahat Refiğ'e ve
dedesinden babasından
devraldığı ada sevgisini
çocuklarına aşılayan sevgili
babam Ethem Refiğ’e ithaf
ediyorum.

1960’da bahçede ilk doşum
günü partisi
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Büyükada'ya ilk gidişim
benim için ilk defa

yurtdışına gitmek gibi bir şeydi.
Yüzmeyi Alleben deresinde

öğrenmiş bir Gaziantep çocuğu
olarak o güne kadar yaptığım
en uzun deniz yolculuğu da
Karaköy'den Büyükada'ya
yaptığım yolculuktu. O
zamanlar Karaköy'den kalkan
vapurların bir kısmı sırası ile
Kınalı, Burgaz, Heybeli ve
Büyükada seferi yaparken diğer
bazıları ise sadece Heybeli ve
Büyükada'ya giderdi. 

Vapurda duymaya başladığım
çeşitli aksanlar, okunan yabancı
gazeteler ve yer yer yabancı
dillerde konuşmalar olsa gerek
bende bu yurtdışı seyahat ruh
halini uyandıran şey.

Öğle saatlerinde iskelede
vapurdan indiğimde ise
tamamen büyülenmiş gibiydim.
İskele binası daha önce
gördüğüm tüm binalardan
farklıydı. Son yıllarda pek
hissedemediğim, tam da tarif
edemeyeceğim biraz deniz,
biraz tuz, biraz da güneş yağı
ve parfüm karışımı hoş bir
kokusu vardı adanın. Bir anda
kendimi boşalan vapur
kalabalığı ile birlikte meydanda
saat kulesinin önünde dikilirken
buldum. Nedense saat kulesi
aklımda olduğundan daha

büyük ve haşmetli kalmıştır.
Her gördüğümde biraz hayal
kırıklığı yaşarım bu yüzden.

Ben kalabalık meydanın
ortasında nereye geldiğimi
anlamaya çalışırken birden
"halan kurban olsun sana" sesi
ile kendime geldim. Hatice
halamın bilinen kucaklama ve
öpme seremonisini müteakiben
eniştem Urfalı Mahmut

usta'nın Lido yolunun(23 Nisan
Caddesi) köşesindeki Üç
Kardeşler büfesine yöneldik.
Hemen yuvarlak pide içerisine
döner hazırladı rahmetli
eniştem. Mahmut usta'nın
döneri benim için tüm
zamanların en iyi döneridir.
Hele ilk kesim ise. Yanında da
Hatice halamın kendi elleri ile
yaptığı limonata ile mükemmel

bir ziyafetti adadaki ilk
yemeğim.  

Valizlerimizi eve bırakmak
üzere Yalovalıların Pastanenin
önünden başlayarak geçtiğimiz,
o zamanlar ağırlıklı olarak
manav, balıkçı ve kasapların
yer aldığı, çarşı da (Balıkçıl
Caddesi)  çok etkilemişti beni.
İlk lakerdayı da orda
görmüştüm şimdi adını

Kaşer, Döner, Lahmacun!
Birol Türemiş



hatırlamadığım Rum balıkçıda.
Ev faslından sonra tekrar

büfeye döndüm. Artık adada
motorlu ulaşım araçları
olmadığını gideceğim yerlere
yürüyerek, bisiklet veya
faytonla gidebileceğimi
öğrenmiş ve çok şaşırmıştım. 

Ve tanışma faslı başladı
komşular ile. İki dükkan
yanımızdaki bakkal Sait, hemen
yanımızdaki butiğin sahibi
Selçuk bey ve tezgahtarları Sofi
ile Fofo kardeşler, hemen
karşımızdaki gazeteci bayii
Selahattin, yanındaki  şarküteri
Apostol, Çerezci Hacı Baba ve
ailesi, iğneci İsmail ağabey,

Manav Köse, Kasap Avni,
Yalovalı turşucu Murat o gün
akşam ilk tanıştığım insanlar
oldu.

Adadaki ilk günümün en
çarpıcı hatırası ise bizim
büfenin camında bir kartona
yazılı olan, hangi dilde
olduğunu anlamadığım ve
hatırladığım kadarı ile "En
esta botika es kontrolado
kaşer döner lahmacun por

el mez de Temmuz"
notudur. Bu not sayesinde
Ladino denilen İspanya göçmeni
Musevilere özel bir dil veya
lehçenin varlığını, Musevilerin
helal yiyeceklerinin
Müslümanlardan farklı
olduğunu, eti ve hazırlanışı
dâhil bizim döner ve
lahmacunun Sinagog tarafından
görevlendirilen bir kişi
tarafından kontrol edildiğini
öğrenmiş oldum.

Sonraki yıllarda bir turizm
seyahat acentası olarak gittiğim
ülkelerde tanıştığım
Musevilerle bu anımı
paylaştığımda birçoğunun çok

şaşırdığını, bir Müslüman'ın
Musevilere kaşer hizmet
vermesini çok inandırıcı
bulmadıklarını gözledim. 

Oysa onlara Aya Yorgi'deki
Jack ve eşinin çok da
tanımadığı üç beş yaramaz
çocuğa ne kadar iyi
davrandığını, Papaz Lambo'nun
yüksek kahvede aynı çocuklara
at yarışı tüyoları verdiğini de
anlatabilirdim ama anlatmadım.

dosya 39

�  Adalar belediyesi hayvan barınağının personel giderleri ile hayvanların bakım
ve beslenmeleri için gerekli kaynaklar belediyemiz ve gönüllülerin desteği ile sağla-
narak bugünlere gelinmiştir. 
�  Ağustos 2010 tarihi ile barınak personeli hizmet satınalma şekli ile istihdam
edilmeye başlanmıştır. Bu nedenle personel ücretleri artık düzenli şekilde belediye
tarafından sağlanmaktadır. 
�  Hayvanların beslenmesi bağış şeklinde temin edilen et, tavuk, sosis ve ekmek
gibi gıdalardan düzenli olarak sağlanmakta, yaz ve kış aylarında beslenme sorunu
bulunmamaktadır. Tüm gıda sevkiyatlarına ait belgeler kayıt altına alınmaktadır. 
�  Herhangi bir nedenle yaşanabilecek olumsuzluklar için de yeterli miktarda
makarna ve kuru mama stokları bulunmaktadır.
�  Kurulan bu beslenme düzenine göre kurumama ve makarna gibi diğer besin
maddelerinin stok durumunu ve kullanımını kontrol altına almak gerekmektedir.
Ayrıca hayvan severlerin yapacakları kuru gıda yardımlarının anakaradan temini ile
adaya sevki ve barınağa gönderilmesinde sıkıntı yaşanmaktadır.       
�  Hayvanların tedavi, aşılama ve kısırlaştırılmaları için gerekli olan ilaç ve
malzemeler ile barınak için gerekli tüp v.s gibi malzemeler belediyemiz ve gönüllü
koordinatörlüğümüz tarafından karşılanmaktadır.
�  Yukarda belirtilen nedenlerle barınaktaki hayvanlar ile atların ve sokak hayvan-
larının veterinerlik hizmeti ve bakım giderlerine destek olmak için yapılacak
yardımların nakdi yardım şeklinde olması ile kaynaklar tek bir merkezden
yürütülerek daha etkin hizmet sağlanmış olacaktır. 
�  Makbuz karşılığında nakit bağışı yapmak isteyenlerin Adalar Belediyesi Basın
Yayın ve Halkla İlişkiler Müdürlüğü / Gönüllü Koordinatörlüğüne müracaat etmeleri
gerekmektedir. Barınağa yardım adı altında gönüllülere /üçüncü şahıslara nakit
ödeme yapılmaması rica olunur. 
�  Barınak ziyaretinde bulunmak ve ayni yardım yapmak isteyenlerin basın yayın
halkla ilişkiler birimine / veteriner işleri birimine müracaatları gerekmektedir. 
�  Bilgi almak ve yardım etmek isteyenler için barınak ile ilgili malzeme ihtiyaç lis-
teleri adalar belediyesi web sitesinden düzenli olarak yayınlanmaktadır.

www.adalar.bel.tr
Adalar Belediyesi Basın Yayın ve Halkla İlişkiler Müdürlüğü / 0216 3827879

Fen İşleri Müdürlüğü Veteriner Hizmetleri Birimi / 0532 5049829
adalarsahipsizhayvanlar@gmail.com / 0532 5175564 – 0532 5049829  

BİR YARDIM ELİ DE SİZ UZATIN

ADALAR SAHİPSİZ HAYVANLARI 
KORUMA GÖNÜLLÜLERİ




